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REVISTA PRESEI 

 

 

 Astăzi, 27 ianuarie 2021, la ora 11.00, Federaţia Naţională a Pensionarilor 

din România împreună cu alte două federaţii naţionale, organizează proteste 

atât în faţa Guvernului cât şi în faţa Palatului Cotroceni. De asemenea, la 

aceeaşi ora, vor picheta şi toate prefecturile din ţară. 

De asemenea, Federaţia va trimite şi o scrisoare deschisă Doamnei Ministru Raluca 

Turcan. 

SCRISOARE DESCHISĂ         

Doamnei Ministru 

Raluca TURCAN 

Pensionarii, doamnă ministru, nu sunt mulțumiți de poziția Dumneavoastră, în 

raport cu drepturile lor dobândite prin legile în vigoare (nr. 263/2010 – 127/2019) 

și nu în ultimul rând față de condițiile de viață, de așteptările pensionarilor, 

substanța morală a acestor legi.  

Întrebările pensionarilor referitoare la respectarea legilor amintite nu trebuie și nu 

pot fi tratate ca lipsite de respect. Ele țin de civilizația dialogului dintr-o 

democrație. Pensionarii au dreptul să întrebe, să primească răspunsuri pertinente 

bazate pe analize susținute și cifre, de bună credință din partea guvernanților (nu de 

genul : nu există resurse, situația actuală nu permite etc.).  

Pensionarii  au dreptul să cunoască situația reală din țară, cu bune și cu rele, au tot 

dreptul să-și spună părerile bazate pe experiența dobândită prin studii și activitățile 

desfășurate în viața activă, pe cunoașterea și interpretarea corectă, profesională a 

realității de zi cu zi.  

Partidul, al cărui membru sunteți, iar prin aceasta și Dumneavoastră, a cerut votul 

pensionarilor pentru a accede la guvernare. Pensionarii v-au acordat încrederea lor. 
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Ce constatăm?  

A trecut un an de guvernare și legile sus menționate sunt încălcate, ca și multe din 

puținele noaste drepturi.  

Auzim tot mai des, mai răspicat, că nu sunt bani pentru majorarea legală a pensiilor 

în limitele stabilite în legile aprobate de Parlamentul țării; aceasta în condițiile 

când se acordă drepturi salariale și pensii speciale.  

În schimb, se cultivă o tăcere suspectă și nedemocratică asupra modului în care au 

fost folosite finanțele țării în anul 2020, în timp ce nu se identifică de cei ținuți și 

plătiți cu lefuri substanțiale să o facă, soluții concrete care să asigure majorarea 

pensiilor la nivelul stabilit prin lege.  

Ne întrebăm la ce folosește constituirea de comisii pentru elaborarea unei noi legi a 

pensiilor, în timp ce actuala lege este nesocotită și neaplicată. 

În atare situație, prin felul cum gândiți și acționați, ne întrebăm ale cui interese 

apărați, doamnă ministru, dacă situația pensionarilor devine tot mai grea și tot mai 

greu de suportat? 

Ne-ați spus cumva că soluția îmbunătățirii condițiilor noastre de viață este 

trimiterea pensionarilor din nou la muncă?  

Conducerea Federației Naționale a Pensionarilor din România și conducerile 

organizațiilor sale din cele 40 de județe și municipiul București spun cu tărie și nu 

pentru că nu place pensionarilor munca, că nu este moral să ne-o cereți. 

Mai spunem cu fermitate că actuala poziție a Guvernului în ce ne privește și nu 

numai, nu mai poate fi suportată; de acceptat, pensionarii nu au acceptat-o 

niciodată, cu atât mai puțin acum și în viitor. 

Se mai cuvine spus că asistăm în prezent la demonstrații stradale având cauze 

realitățile vieții. Pensionarii optează pentru aceste manifestări doar când 

orizonturile noastre de așteptare sunt abuziv obturate. Dați-ne speranțe, stimați 

guvernanți, să credem în continuare că într-o țară ca a noastră trebuie să primeze 

forța dreptului și nu dreptul forței. 
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Vă chemăm doamnă ministru, să veniți alături și de pensionarii fără pensii speciale 

și nu împotriva lor, pentru că ei au fost și încă mai sunt partea statornică a acestei 

țări. 

(Sursa: FEDERAȚIA NAȚIONALĂ A PENSIONARILOR DIN ROMÂNIA) 

 

 Sindicalistii din Educatie, despre amanarea imunizarii anti-COVID: "Nu 

poti lega inceperea scolii de campania de vaccinare" 

Sindicalistul Marius Nistor despre amanarea campaniei de vaccinare/Alma Mater 

Anuntul autoritatilor din Romania cu privire la faptul ca vaccinarea anti COVID-

19 va fi amanata cu 10 zile i-a luat prin surprindere pe sindicalistii din Educatie. 

Asta in contextul in care in etapa a II-a de vaccinare erau prinse, la personalul 

esential, si cadrele didactice si auxiliare din unitatile de invatamant. 

 

"Este descurajant pentru noi sa aflam ca apare acest decalaj de 10 zile dar totul tine 

de cantitatea de vaccinuri care este expediata de producatori", a explicat pentru 

Ziare.com profesorul Marius Nistor, presedintele Federatiei Sindicatelor din 

Educatie "Spiru Haret". 

 

"E bine ca profesorii cu boli cronice nu sunt amanati" 

 

Acesta sustine insa ca e un lucru bun ca nu vor exista niciun fel de amanari in cazul 

celor trecuti de 65 de ani si in cazul bolnavilor cronici, care vor avea acces la 

imunizarea anti COVID-19, conform programarilor, in acest interval de 10 zile. 

 

"Este foarte bine ca s-a realizat aceasta prioritizare in sensul ca colegii nostri cu 

boli cronice si cei care au peste 65 de ani vor fi vaccinati si nu va exista nicio 

intarziere pentru ei", a completat Marius Nistor. 

 

Inceperea scolii nu trebuie conditionata de vaccinare 

 

Profesorul a spus ca inceperea scolii nu ar trebui sa fie influentata de amanarea sau 

desfasurarea campaniei de vaccinare anti COVID-19. 

https://ziare.com/social/vaccin-covid/se-amana-vaccinarea-personalului-esential-1658779
https://ziare.com/europa/uniunea-europeana/tarile-ue-ar-putea-actiona-in-justitie-astrazeneca-pentru-incalcarea-contractului-de-livrare-1658786
https://ziare.com/social/stiri-sociale/vaccinarea-anti-covid-se-amana-pentru-10-persoane-1658788
https://ziare.com/ursula-von-der-leyen/stiri-ursula-von-der-leyen/sefa-comisiei-europene-reactie-dura-la-adresa-producatorilor-de-vaccinuri-1658798
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"Din punctul meu de vedere scoala trebuie sa inceapa, nu poti lega inceperea scolii 

de campania de vaccinare pentru ca imunizarea nu se produce dupa prima doza 

primita. Nu putem astepta cu inceperea scolii pana cand se imunizeaza toate 

persoanele", a mai spus sindicalistul, adaugand ca interesul profesorilor pentru 

vaccinare a crescut. 

 

"Ne si asteptam la asta, era esential ca acea campanie sa demareze", a conchis 

Marius Nistor. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Marcel Ciolacu, dupa intalnirea cu liderii sindicali: "Maine va vom prezenta 

propunerea noastra de buget alternativ pentru Romania" 

Liderul PSD, Marcel Ciolacu, s-a intalnit marti, 26 ianuarie, cu liderii sindicali. 

Dupa intalnire, acesta a spus ca miercuri va prezenta o propunere de buget 

alternativ pentru Romania. 

 

"Maine va vom prezenta propunerea noastra de buget alternativ pentru Romania si, 

din discutiile avute cu liderii de sindicat, am tras cu totii o concluzie evidenta - 

faptul ca toata lumea este ingrijorata de Romania anului 2021 si de aceasta 

propunere de buget de austeritate a actualului guvern, a domnului prim-ministru 

Citu Florin, fostul ministru al Finantelor. 

 

Ministerul Finantelor, pichetat de sindicalistii de la CNS Cartel Alfa, din cauza 

nemultumirilor legate de salarii 

 

Este o abordare gresita, prioritatile bugetare ale actualului guvern nu sunt la fel de 

prioritare ca si ale romanilor. Vom incerca in Parlament sa facem modificarile la 

bugetul de stat si sa venim cu amendamentele propuse de catre noi", a declarat 

Ciolacu, la finalul unei intalniri cu liderii confederatiilor sindicale. 

 

El si-a exprimat speranta ca va gasi sustinere in Parlament pentru amendamentele 

aduse la proiectul de buget. 

 

https://ziare.com/psd/
https://ziare.com/marcel-ciolacu/
https://ziare.com/politica/guvern/
https://ziare.com/stiri/sindicat/cns-cartel-alfa-protest-ministerul-finantelor-1657579
https://ziare.com/stiri/sindicat/cns-cartel-alfa-protest-ministerul-finantelor-1657579


CNSLR Fratia |  Revista Presei 27 ianuarie 2021 5 

 

Marcel Ciolacu cere demisia premierului Florin Citu daca pana in septembrie nu se 

imunizeaza 70% din populatie: "A inventat turismul de vaccinare" 

 

"Ramane o majoritate nu consistenta, una fragila in Parlament, si speram chiar si 

din arcul guvernamental sa ne gasim corespondenta si sustinere in propunerile 

noastre de modificare bugetara. Este o ingrijorare in ceea ce priveste viitorul 

Romaniei. Nu avem investitii majore, nu avem consum, pur si simplu in acest 

moment avem in fata numai austeritate, taieri de pensii, de salarii, de venituri si nu 

in ultimul rand disponibilizari", a argumentat liderul PSD. 

 

Presedintele PSD, Marcel Ciolacu, a anuntat inca de luni ca se va intalni cu liderii 

principalelor confederatii sindicale, context in care se vor discuta principiile 

bugetului national alternativ, care va fi prezentat miercuri de social-democrati. 

 

El a reafirmat ca cei de la putere "nu au vrut sa mareasca alocatiile copiilor, desi 

Germania, de exemplu, exact asta a facut anul trecut, iar acum, in America, 

presedintele Biden vrea sa dea intre 3.000 si 3.600 de dolari pe an pentru fiecare 

copil". 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Guvernul urmează să modifice în şedinţa de miercuri statutul prefectului 

Guvernul urmează să aprobe în şedinţa de miercuri modificarea OUG 57/2019 

privind Codul administrativ referitor la statutul prefectului şi subprefectului, aceste 

funcţii urmând să fie unele de demnitate publică, notează Agerpres. 

 

"Prefecţii şi subprefecţii îşi vor păstra calitatea de înalt funcţionar public pentru o 

perioadă de maxim 30 zile de la intrarea în vigoare a actului normativ. Prin 

aplicarea noii reglementări, ocuparea unor funcţii de demnitate publică de către 

prefect şi subprefect, situaţie în care aceştia pot fi membri ai unor partide politice, 

este în concordanţă cu rolul prefectului de reprezentant al Guvernului pe plan local, 

Guvernul fiind o autoritate publică care are structură politică", se arată în nota de 

fundamentare a actului normativ. 

 

https://ziare.com/marcel-ciolacu/presedinte-psd/marcel-ciolacu-cere-demisia-premierului-florin-citu-daca-pana-in-septembrie-nu-se-imunizeaza-70-la-suta-din-populatie-a-inventat-turismul-de-vaccinare-1657987
https://ziare.com/marcel-ciolacu/presedinte-psd/marcel-ciolacu-cere-demisia-premierului-florin-citu-daca-pana-in-septembrie-nu-se-imunizeaza-70-la-suta-din-populatie-a-inventat-turismul-de-vaccinare-1657987
https://ziare.com/marcel-ciolacu/stiri-marcel-ciolacu/marcel-ciolacu-anunta-ca-se-intalneste-marti-cu-liderii-principalelor-confederatii-sindicale-1658568
https://ziare.com/marcel-ciolacu/stiri-marcel-ciolacu/marcel-ciolacu-anunta-ca-se-intalneste-marti-cu-liderii-principalelor-confederatii-sindicale-1658568
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Potrivit modificărilor propuse, se va înfiinţa şi funcţia de secretar general al 

instituţiei prefectului, realizându-se "o unitate de abordare" cu modul de organizare 

şi de conducere a ministerelor, la nivelul cărora există funcţii de secretar general, 

înalţi funcţionari publici, subordonaţi unor funcţii de demnitate publică şi care au 

ca principală atribuţie asigurarea legăturii operative dintre ministru şi conducătorii 

compartimentelor din minister. 

 

"Înfiinţarea acestei funcţii reprezintă o garanţie suplimentară privind îndeplinirea 

imparţială a atribuţiilor prefectului, inclusiv în contextul în care acesta este 

demnitar. Acesta sprijină activitatea prefectului în exercitarea atribuţiilor prevăzute 

la art. 255 din Codul administrativ (controlul de legalitate) şi coordonează structura 

de specialitate prin care se realizează aceste atribuţii", se explică în nota de 

fundamentare. 

Pe agenda şedinţei de miercuri se mai află un proiect de hotărâre pentru 

completarea HG 155/2017 privind aprobarea programelor naţionale de sănătate 

pentru anii 2017 şi 2018 şi un altul care vizează modificarea şi completarea 

Normelor de aplicare a prevederilor OUG 37/2020 privind acordarea unor facilităţi 

pentru creditele acordate de instituţii de credit şi instituţii financiare nebancare 

anumitor categorii de debitori, aprobate prin HG 270/2020. 

 

Guvernul urmează să modifice, tot printr-o hotărâre, Normele metodologice de 

aplicare a Legii 62/2018 privind combaterea buruienii ambrozia, aprobate prin HG 

707/2018. Conform notei de fundamentare, modificările propuse au în vedere, între 

altele, "simplificarea procesului de verificare a terenurilor infestate cu buruiana 

ambrozia, controalele făcându-se de către autorităţile administraţiei publice locale 

pe a căror rază teritorială se face controlul, prin personal împuternicit prin 

dispoziţie a primarului, de către poliţişti locali sau de către comisari ai Gărzii 

Naţionale de Mediu", precum şi "prelungirea perioadei privind al doilea control 

asupra terenurilor infestate (16 iulie - 31 octombrie a fiecărui an)". 

(Sursa: Agerpres) 
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 Ludovic Orban: "PNL va avea 23 de prefecti si 47 de subprefecti, USR-

PLUS va avea 14 prefecti si 28 de subprefecti, iar UDMR va avea 5 prefecti si 

10 subprefecti" 

Liderul PNL a explicat cum au fost impartite posturile de prefecti. Foto: Facebook/ 

Ludovic Orban 

Ludovic Orban a anuntat ca PNL va avea 23 de prefecti si 47 de subprefecti, USR-

PLUS va avea 14 prefecti si 28 de subprefecti, iar UDMR va avea 5 prefecti si 10 

subprefecti si considera ca negocierile cu celelalte partide vor fi finalizate intr-o 

saptamana sau doua. 

 

Liderul liberalilor a adaugat ca va fi un BPN al partidului in aceasta saptamana, 

dupa ce va fi incheiata evaluarea candidatilor pentru diferite functii, iar 

premierul Florin Citu va veni cu o propunere pentru pozitia de secretar general al 

Guvernului. 

 

"PNL va avea 23 de prefecti si 47 de subprefecti, USR-PLUS va avea 14 prefecti si 

28 de subprefecti, iar UDMR va avea 5 prefecti si 10 subprefecti. Nu e blocaj. 

Trebuie adoptat statutul prefectului. Stiti foarte bine decizia la nivelul coalitiei ca 

prefectul sa fie cu adevarat reprezentant al Guvernului, adica statutul prefectului sa 

fie de fuctie de demnitate publica. 

 

Am inceput discutiile. Intr-o saptamana, doua cred ca vom finaliza si negocierile 

legate de prefecti si subprefecti, astel incat sa fie asezarea la guvernare finalizata. 

Obiectivul nostru e saptamana aceasta sa finalizam evaluarea candidatilor nostri 

pentru secretari de stat, presedinti de agentii, vicepresedinti de agenti, autoritati, 

oficii. 

 

Nu e simplu. De exemplu pentru Agentia Nationala de Resurse Minerale avem mai 

multe candidaturi, normal ca ne dorim sa alegem cel mai bun candidat pe care sa il 

propunem colegilor nostri", a afirmat Ludovic Orban, la finalul sedintei de marti a 

Biroului Permanent al Consiliului National al Intreprinderilor Private Mici si 

Mijlocii din Romania. 

 

https://ziare.com/ludovic/
https://ziare.com/pnl/
https://ziare.com/usr/
https://ziare.com/udmr/
https://ziare.com/florin-citu/
https://ziare.com/stiri/autoritati/
https://ziare.com/ludovic-orban/
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Chestionat de ce a fost intarziata organizarea unei sedinte a BPN al PNL, in 

contextul tensiunilor din partid, Orban a raspuns: "Nu tensiuni. BPN va fi convocat 

dupa evaluarea candidaturilor. Organizatiile au trimis candidatii pentru diferite 

pozitii. Exista o Comisie de evaluare din care face parte Florin Citu, Raluca 

Turcan, subsemnatul. Imediat ce vom termina evaluarea, probabil in cursul acestei 

saptamani vom convoca BPN". 

 

Cine o sa fie SGG? 

 

Intrebat despre daca s-a ajuns la o intelegere cu privire la functia de secretar 

general al Guvernului, liderul PNL a replicat: "Sunt mai multi candidati". 

 

"Eu nu am formulat nicio propunere, cum de altfel eu nu am propus pe nimeni 

pentru nicio functie. Am spus ca este dreptul organizatiilor care sunt cele care au 

muncit, care practic au dus campaniile electorale sa desemneze reprezentanti in 

functii. Am luat decizia ca si la nivelul premierului si la nivelul ministrilor, 

propunerea sa o formuleze premierul si ministri in privinta secretarilor generali. 

 

Este normal, secretarul general este practic mana dreapta a premierului. Sigur ca 

trebuie sa fie din PNL. Avem foarte multi oameni de calitate, sunt convins ca 

premierul va veni catre BPN cu o propunere foarte buna", a completat Orban. 

 

Dan Barna a anuntat ca discutiile in sedinta de luni a liderilor coalitiei s-au axat pe 

Planul National de Redresare si Rezilienta (PNRR) si urmeaza sa mai fie o 

intrunire a coalitie saptamana viitoare pentru impartirea functiilor de prefect intre 

partidele aflate la guvernare. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 

 

 

https://ziare.com/raluca-turcan/
https://ziare.com/raluca-turcan/
https://ziare.com/dan-barna/
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 Anca Dragu: Impozitul zero pe salariul minim ar putea deveni realitate cam 

în doi ani 

Impozitul zero pe salariul minim ar putea deveni realitate cam în doi ani, dar doar 

după finalizarea unui studiu de impact și atunci când veniturile bugetare și 

creșterea economică permit, spune președintele Senatului, Anca Dragu (USR 

PLUS). 

„Ar putea deveni realitate (impozitul zero pe salariul minim - n.r.) într-un an, cam 

în doi ani, după ce avem finalizat un studiu de impact și atunci când veniturile 

bugetare și creșterea economică permit”, spus la TVR Anca Dragu. 

Președintele Senatului precizează că o astfel de măsură are un impact negativ 

asupra bugetului. 

„Pe de altă parte, este o datorie să ne uităm la salariații cu venituri foarte mici. În 

România există această situație foarte tristă în care 15% dintre salariați, deși 

muncesc, intră la categoria de sărăcie, acest concept de sărăcie. Ca atare, cea mai 

rapidă soluție de a-i scoate pe aceștioameni din sărăcie care, deși muncesc opt ore 

pe zi, la sfârșitul lunii, când primesc salariul, nu-și pot permite să-și asigure un trai 

decent după standardele normale”, adaugă Dragu, potrivit Mediafax. 

(Sursa: Mediafax) 

 

 CCR, despre legea care acorda stimulent de risc în pandemie profesorilor: 

Fără o justificare obiectivă, măsura constituie un beneficiu nejustificat 

Stimulentul de risc acordat personalului din învăţământ în contextul 

pandemiei constituie un beneficiu sau o favoare nejustificată, în lipsa unei motivări 

de natură să justifice, în mod obiectiv, cu date concrete, situaţia diferită, precizează 

Curtea Constituţională în motivarea deciziei de admitere a sesizării Guvernului, 

citat de Agerpres. Legea, care aparține PSD, a fost declarată neconstituțională în 

decembrie. Aceasta prevedea acordarea unui stimulent între 1.500 și 2.000 de lei 

pe lună angajaților din învățământ. 

 

 

https://www.hotnews.ro/stiri-educatie-24472970-legea-psd-privind-acordarea-stimulentelor-risc-pentru-profesori-perioada-pandemiei-este-neconstitutionala.htm
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Guvernul a sesizat Curtea Constituţională asupra acestei legi la începutul lunii 

noiembrie. 

 

Inițiativa legislativă aparține PSD și a fost adoptată în regim de urgență de către 

Parlament. PNL și USR s-au opus proiectului de lege, catalogându-l drept populist, 

pentru care nu există sursă de finanțare. 

 

Actul normativ, adoptat de Camera Deputaţilor în 13 octombrie, prevede acordarea 

unui stimulent de risc cadrelor didactice, precum şi personalului didactic auxiliar şi 

personalului nedidactic din învăţământul preuniversitar şi universitar de stat, din 

învăţământul particular acreditat şi din unităţile de învăţământ preuniversitar 

înfiinţate în structura instituţiilor de învăţământ superior, în cuantum de 2.000 de 

lei lunar, respectiv de 1.500 de lei lunar, pe durata stării de alertă şi a stării de 

urgenţă, pentru implicarea şi expunerea în faţa riscului răspândirii SARS-CoV-2. 

 

Judecătorii constituţionali explică în motivare că situaţiile în care se află anumite 

categorii de persoane trebuie însă să difere în esenţă pentru a se justifica deosebirea 

de tratament juridic, iar această deosebire de tratament trebuie să se bazeze pe un 

criteriu obiectiv şi raţional. 

 

"Când criteriul în funcţie de care îşi găseşte aplicarea un regim juridic sau altul are 

caracter obiectiv şi rezonabil, şi nu subiectiv şi arbitrar, fiind constituit de o 

anumită situaţie prevăzută de ipoteza normei, şi nu de apartenenţa sau de o calitate 

a persoanei, privitor la care îşi găseşte aplicare, aşadar intuitu personae, nu există 

temei pentru calificarea reglementării deduse controlului ca fiind discriminatorie, 

deci contrară normei constituţionale de referinţă", se arată în document. 

 

Aplicând aceste considerente de principiu în prezenta cauză, Curtea constată că 

legea criticată nu este de natură să evidenţieze vreo deosebire fundamentală de 

situaţie juridică între cadrele didactice şi alte categorii de personal plătit din 

fonduri publice, care să susţină tratamentul diferit instituit de legiuitor. 
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Potrivit CCR, aşa cum rezultă din expunerea de motive a legii, stimulentul ce se 

doreşte a fi acordat personalului din învăţământ are în vedere "începerea noului an 

şcolar 2020-2021 în plină evoluţie epidemiologică, ca urmare a riscului răspândirii 

coronavirusului-COVID 19" şi "circumstanţele excepţionale create de ameninţarea 

cu infecţia COVID-19, precum şi de faptul că atât cadrele didactice, cât şi 

personalul didactic auxiliar şi personalul nedidactic din învăţământul de stat vor fi 

implicaţi direct în lupta cu pandemia şi vor fi extrem de expuşi". 

 

"Motivarea generală referitoare la începerea/desfăşurarea activităţii în 'plină 

evoluţie epidemiologică' poate fi aplicată, mutatis mutandis, şi altor categorii 

profesionale care îşi continuă activitatea şi care, prin prisma unor considerente 

similare, ar putea să invoce 'expunerea' în contextul pandemiei. Nu rezultă din 

niciun act de fundamentare a legii criticate de ce doar categoria profesională vizată, 

respectiv 'personalul didactic, personalul didactic auxiliar şi personalul nedidactic 

din învăţământul preuniversitar şi universitar de stat', ar fi expusă unui risc 

semnificativ mai mare decât alte categorii profesionale care, de exemplu, lucrează 

cu publicul, pentru a putea justifica o soluţie de compensare în sensul actului 

normativ criticat. Prin urmare, nu este motivat 'criteriul obiectiv şi raţional', în 

sensul jurisprudenţei citate, de natură să susţină măsura legislativă criticată", spun 

judecătorii. 

 

În motivare se mai precizează că, potrivit jurisprudenţei Curţii Constituţionale, 

sintagma "fără privilegii şi fără discriminări" din cuprinsul art.16 alin.(1) din 

Constituţie "priveşte două ipoteze normative distincte, iar incidenţa uneia sau alteia 

dintre acestea implică, în mod necesar, sancţiuni de drept constituţional diferite". 

 

Astfel, spune Curtea, discriminarea se bazează pe noţiunea de excludere de la un 

drept, iar remediul constituţional specific, în cazul constatării neconstituţionalităţii 

discriminării, îl reprezintă acordarea sau accesul la beneficiul dreptului. În schimb, 

privilegiul se defineşte ca un "avantaj" sau "favoare nejustificată" acordată unei 

persoane/categorii de persoane. 
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În acest caz, neconstituţionalitatea privilegiului nu echivalează cu acordarea 

beneficiului acestuia tuturor persoanelor/categoriilor de persoane, ci cu eliminarea 

sa, respectiv cu eliminarea privilegiului nejustificat acordat, menţionează CCR. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 PSD a anuntat ca va depune motiune simpla impotriva lui Vlad Voiculescu 

si va audia responsabilii campaniei de vaccinare 

Partidul Social Democrat intentioneaza sa depuna o motiune simpla impotriva 

ministrului Sanatatii, odata cu reluarea activitatii parlamentare si sa ii cheme la 

audieri pe responsabilii campaniei de vaccinare anti-COVID, a anuntat marti seara 

liderul acestei formatiuni, Marcel Ciolacu. 

 

"Oamenii politici, cand au de-a face cu sanatatea romanilor si cu viata noastra, sa-

si asume responsabilitate clara politic. Am ajuns in situatia aberanta in care 

ministrul Sanatatii spune ca nu are incredere in datele pe care le gestioneaza el si 

ministerul pe care il conduce. Noi nu putem depune o motiune simpla unui grup 

interguvernamental, dar in schimb vom depune, incepand cu 1 februarie, o motiune 

simpla, clara, catre ministrul Sanatatii. Poate nu intelege ca pandemia tine de 

Ministerul Sanatatii. (...) Noi, PSD, vom depune o motiune simpla si vom chema la 

audieri", a spus Ciolacu intr-o interventie telefonica la RTV. 

 

Presedintele PSD a declarat ca vor fi chemati la audieri responsabilii campaniei de 

vaccinare si ca prim-ministrul Florin Citu ar trebui sa isi dea demisia daca, pana in 

luna septembrie, vaccinul nu va ajunge la 10,4 milioane de romani, asa cum s-a 

estimat. 

 

"La 1 februarie, incepe sesiunea parlamentara si vom chema la audieri pe cei 

responsabili de acest haos in campania de vaccinare si de testare (...). Ei deja 

vorbesc numai de vaccinare, fara sa aiba vaccin si fara sa aiba reguli foarte clare. 

Mai mult, asistam la cea mai mare anomalie: Guvernul nu are nicio 

responsabilitate, nu isi asuma nimic, doar vin si ne fac promisiuni. Am inteles de la 

domnul Citu ca pana in septembrie vor fi vaccinati 10,4 milioane de romani - asa a 

declarat domnia sa.  

https://ziare.com/marcel-ciolacu/
https://ziare.com/psd/
https://ziare.com/stiri/interventie/
https://ziare.com/florin-citu/


CNSLR Fratia |  Revista Presei 27 ianuarie 2021 13 

 

Ce se intampla daca la 1 septembrie noi nu avem vaccinati 10,4 milioane de 

romani? Orice om politic responsabil, fie si domnul Citu, cu toate ca nu arata 

responsabil, iti pui demisia: domnule, dragi romani, nu sunt in stare sa imi duc la 

indeplinire sarcina pe care mi-ati incredintat-o", a afirmat Ciolacu. 

 

Liderul social-democrat considera ca nu exista un plan coerent privind vaccinarea 

anti-COVID si ca, in acelasi timp, a fost "abandonata" testarea. 

 

"Pur si simplu, noi am abandonat testarea. Noi deschidem scolile, in timp ce restul 

tarilor din Europa intra in lockdown ca sa vaccineze si sa testeze, concomitent, cat 

mai multi oameni. Noi deschidem scolile fara nici macar sa testam rapid profesorii. 

Pur si simplu, nu au niciun plan coerent, intotdeauna gasesc exceptii: trebuie sa se 

vaccineze si nu stiu cine inaintea celor cu probleme de sanatate sau persoanelor 

vulnerabile. Intotdeauna descoperim alte si alte exceptii si s-a blocat tot sistemul", 

a mai spus Marcel Ciolacu. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Cristian Popa, despre pensii: Cât avem deficit, orice creștere de cheltuieli 

vine din împrumuturi/ Andreea Nica (CFA): În realitate vârsta de pensionare 

din România este de 56,1 ani pentru femei și 58 ani pentru bărbați 

A existat anul trecut întrebarea dacă există bani pentru creșterea pensiilor, iar 

răspunsul credem că este destul de simplu: atâta timp cât avem deficit, orice 

creștere de cheltuieli vine din împrumuturi, a declarat Cristian Popa, membru CFA 

și membru CA la BNR. La rândul ei, Andreea Nica, membru CFA, a precizat că 

dacă nu s-ar plăti pensii, alocații și șomaj, jumătate din populația României ar intra 

în stare de sărăcie relativă. 

Foarte pe scurt: 

• Statul trebuie să se împrumute pentru a finanța aceste creșteri de pensii (Cristian 

Popa) 

• Costul este mutat prin împrumuturi către generațiile viitoare 

• Despre fondurile private de pensii Pilon II: Pentru prima dată în România am 

putea spune că este o clasă de investitori cu buzunarele largi (Cristian Popa) 
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• Dacă n-ar avea loc aceste transferuri sociale în fiecare lună, dacă nu s-ar plăti 

pensii, alocații și șomaj, jumătate din populația României ar intra în stare de 

sărăcie relativă (Andreea Nica) 

• Vorbim despre o vârstă de pensionare reglementată de 63 și 65 de ani, dar în 

realitate vârsta de pensionare din România este de 56,1 ani pentru femei și 58 ani 

pentru bărbați (Andreea Nica) 

• Ne pensionăm mult mai devreme, speranța de viață este 75-76 de ani și povara 

fiscală este semnificativă (Andreea Nica) 

 

„Statul trebuie să se împrumute pentru a finanța aceste creșteri de pensii. Costul 

este mutat prin împrumuturi către generațiile viitoare. Statul deja cheltuia mai mult 

decât încasa când se vehiculau aceste creșteri de pensii. Cu un deficit de peste 9% 

din PIB în anul 2020 este destul de clar că o creștere și mai generoasă a pensiilor ar 

fi fost foarte dificilă”, a spus Cristian Popa, într-o conferință organizată de CFA 

România. 

 

• La Pilonul II am văzut anul trecut rezultate foarte bune: 6,2% randament. Peste 1 

milion de români au cel puțin 20.000 de lei în contul de pensie privată. Este o cifră 

care arată cât de răspândit este acest fenomen și că sistemul privat de pensii devine 

relevant. Ajută piața de capital. 

 

„Pentru prima dată în România am putea spune că este o clasă de investitori cu 

buzunarele largi. Fondurile de pensii au un impact pozitiv asupra acestor piețe: 

sprijină listările și arată că există capital local pentru a dezvolta țara”, a spus el. 

 

Potrivit acestuia, pilonul II oferă libertatea de decizii politice pentru că pensia 

privată depinde în primul rând de salariul fiecăruia, de randamentele piețelor 

financiare și de profesionalismul statului. Însă nu de decizia Parlamentului. 

 

• Când vorbim de Pilonul I aducem aminte că Casa Națională de Pensii înregistra 

deja un deficit semnificativ înainte de pandemie și de creșterea operată anul trecut, 

în septembrie. Poate că e recomandat ca Pilonul I să fie predictibil, să aibă o 

formulă raportată la salariul mediu din economie și să nu fie o decizie subiectivă. 

Să aibă o anumită predictibilitate. 
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Dacă nu s-ar plăti pensii, alocații și șomaj, jumătate din populație ar intra în sărăcie 

 

La rândul ei, Andreea Nica, membru CFA, a precizat că dacă n-ar avea loc aceste 

transferuri sociale în fiecare lună, dacă nu s-ar plăti pensii, alocații și șomaj, 

jumătate din populația României ar intra în stare de sărăcie relativă. 

 

„N-ar mai putea să aibă un trai decent. Persoanele de peste 85 de ani trăiesc din 

această pensie în proporție de 84%. Asta arată că oamenii nu au alte surse de venit 

mai ales cele în vârstă, dar și cele de peste 55 de ani sunt în aceeași situație”, a 

spus ea. 

 

• Vorbim despre o vârstă de pensionare reglementată de 63 și 65 de ani, dar în 

realitate vârsta de pensionare din România este de 56,1 ani pentru femei și 58 ani 

pentru bărbați. 

• Ne pensionăm mult mai devreme, speranța de viață este 75-76 de ani și povara 

fiscală este semnificativă în condițiile în care în realitate numărul pensionarilor e 

mare și oamenii nu au altă variantă decât aceste transferuri sociale, mai ales pensie. 

Pilonul I este din ce în ce mai stresat. 

• Când vom ajunge noi să fim pensionari nu va mai putea să susțină această povară 

fiscală. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Iulia Scântei (PNL) anunță RESPINGEREA modificărilor aduse Codului 

Penal și celui de Procedură: 'Va rămâne în istoria Parlament' 

Comisiile juridică şi pentru constituţionalitate ale Senatului au adoptat, marţi, într-

o şedinţă comună, un raport de respingere a propunerilor legislative de modificare 

a Codului penal şi Codului de procedură penală, iniţiate de PSD în legislatura 

anterioară şi care au fost declarate neconstituţionale de Curtea Constituţională, a 

anunţat preşedintele Comisiei juridice, Iulia Scântei. 

Senatorii din cele două comisii au pus astfel în acord dispoziţiile CCR cu 

prevederile propunerilor legislative, informează Agerpres. 

https://www.stiripesurse.ro/personalitati/psd_8.html
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"O şedinţă simbolică la începutul anului 2021, care, cred eu, va rămâne în istoria 

acestui Parlament. (...) Punem astăzi capăt, cred, celei mai întunecate etape 

legislative a Parlamentului României în materia legiferării pe domeniul legislaţiei 

penale. A început fix acum patru ani de zile, la 31 ianuarie 2017, prin adoptarea 

OUG 13, ca să flexibilizeze şi să adopte măsuri legislative în Codul penal şi Codul 

de procedură penală care să favorizeze infractori, de la infractorii periculoşi la 

infractorii de rang înalt, numiţi marii corupţi. A durat patru ani de zile, în care 

sistemul judiciar şi legislaţia în domeniul legilor Justiţiei şi Codurilor penale a fost 

sub un permanent asalt", a afirmat Scântei. 

Raportul comisiilor va fi înaintat Biroului permanent, astfel încât cele două 

propuneri să fie respinse de plenul Senatului săptămâna viitoare şi înaintate 

Camerei Deputaţilor, for decizional în acest caz. 

Scântei a subliniat că "protestele românilor care au ieşit în stradă în 2017 au fost 

susţinute de partidele aflate atunci în Opoziţie, iar asaltul PSD în privinţa Codurilor 

penale a putut fi doar amânat". 

"Pentru ca această epocă a unei majorităţi parlamentare a PSD (...) care a guvernat 

în favoarea infractorilor să se încheie definitiv, este nevoie ca modificările nefaste, 

toxice pentru întreaga societate operate de PSD asupra legilor penale să fie trimise 

la coşul de gunoi al istoriei. Legislatura trecută a fost, din păcate, un efort continuu 

al PNL şi USR în Parlament, al preşedintelui Iohannis la Palatul Cotroceni şi al 

românilor care au ieşit cu sutele de mii în stradă să apere statul de drept", a spus 

Iulia Scântei. 

Potrivit preşedintelui Comisie juridice a Senatului, "a venit timpul ca Parlamentul 

să fie repus în rolul şi atribuţiile sale constituţionale şi să definitiveze în mod 

transparent procesul legislativ de transpunere a deciziilor CCR în legislaţia penală, 

dar fără a favoriza infractorii şi marii corupţi". 

"Dacă am permite intrarea în vigoare a celor două proiecte ale PSD de modificare a 

Codurilor penal şi de procedură penală, am facilita scăparea de răspundere penală a 

sute de corupţi şi închiderea dosarelor penale în curs, indiferent de faza lor 

procesuală", a adăugat Scântei. 
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Senatorul a precizat că proiectele PSD de modificare a Codurilor penale prevăd 

reducerea termenelor de prescripţie a răspunderii penale pentru infracţiuni grave, 

reducerea la jumătate a limitelor de pedeapsă pentru unele infracţiuni de corupţie şi 

de serviciu, circumstanţe atenuante pentru a reduce cu 1/3 limitele speciale de 

pedeapsă prevăzute pentru infracţiuni de terorism, de corupţie, infracţiuni 

împotriva intereselor financiare ale Uniunii Europene, cele privind regimul juridic 

al drogurilor, dar şi pentru infracţiuni contra libertăţii religioase şi respectului 

datorat persoanelor decedate, contra securităţii naţionale, contra capacităţii de luptă 

a forţelor armate. 

Senatorul liberal a arătat că proiectele PSD ar fi permis "liberarea condiţionată mai 

rapidă şi mai facilă a infractorilor întrucât s-a redus durata minimă a pedepsei care 

trebuie executată efectiv, inclusiv în cazul infracţiunilor grave sancţionate cu 

pedepse cu închisoarea mai mari de 10 ani". 

"Este nevoie de iniţiative noi parlamentare şi este rolul acestui nou Parlament, într-

o nouă majoritate parlamentară, să consolideze statul de drept în România. Ne 

propunem (...), cu suportul tehnic al Ministerului Justiţiei şi cu organele 

profesionale ale magistraţilor, să elaborăm, să dezbatem şi să votăm proiecte de 

legi care: să transpună deciziile CCR în legislaţia penală, să preia recomandările 

formulate de Comisia de la Veneţia şi prin rapoartele GRECO şi MCV în materia 

Codurilor penale, să nu permită fuga de răspundere penală a infractorilor şi a 

corupţilor. Este legitimă şi urgentă lansarea şi adoptarea unor iniţiative legislative 

în acest sens din partea actualei coaliţii parlamentare (...) A venit timpul ca Legea 

să fie reaşezată la locul său şi respectată de toată lumea, iar Parlamentul, unica 

putere legiuitoare a ţării şi organul reprezentativ suprem al poporului, să revină la 

rolul său constituţional", a mai spus Scântei. 

Curtea Constituţională a respins în iulie 2019 legile de modificare a Codurilor, în 

urma sesizărilor preşedintelui Klaus Iohannis, ale PNL şi USR. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 
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 CCR, decizie de ULTIMĂ ORĂ: Mandatul membrilor Plenului Consiliului 

Concurenţei NU se poate prelungi 

Curtea Constituţională a României, în cadrul controlului posterior promulgării, cu 

majoritate de voturi, admis marţi excepția de neconstituționalitate și a constatat că 

sunt neconstituționale dispozițiile art.18 alin.(3) din Legea concurenței nr.21/1996. 

Dispozițiile legale constatate ca fiind neconstituționale au următoarea redactare: 

„(3) În situaţia în care până la expirarea duratei mandatului unui membru al 

Plenului Consiliului Concurenţei, în condiţiile art. 15 alin. (9) lit. a), nu este numit 

un succesor, membrul Plenului al cărui mandat expiră îşi va continua activitatea 

până la depunerea jurământului de către cel desemnat pentru mandatul următor.” 

Curtea Constituţională este la a doua decizie referitoare la membrii Plenului 

Consiliului Concurenţei în ultimele luni. CCR a respins, în septembrie 2020, cu 

majoritate de voturi, sesizările preşedintelui Klaus Iohannis, PNL şi USR privind 

neconstituţionalitatea modificărilor aduce Legii concurenţei, prin care numărul 

membrilor plenului Consiliului Concurenţei a fost majorat de la 7 la 11, numirea 

acestora revenind Parlamentului şi nu şefului statului, cum era anterior. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Românii și venitul minim de incluziune? Ministru: „Când salariile sunt 

foarte mici devine rațional să nu mai muncești. Statul a creat o dilemă 

aberantă” 

România încearcă să introducă un venit minim de incluziune (VMI), cu ajutorul 

fondurilor europene din Facilitatea de Reziliență și Redresare, dar trebuie să 

convingă și Comisia Europeană să accepte acest lucru, a declarat ministrul 

Investițiilor și Proiectelor Europene, Cristian Ghinea, într-un interviu pentru 

HotNews și StartupCafe.ro. 

 

„Când salariile sunt foarte mici devine rațional să nu mai muncești” - a explicat el 

necesitatea introducerii VMI în România. 
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De asemenea, el a menționat că în Planul Național de Redresare și Reziliență 

(PNRR), România încearcă să finanțeze din fondurile UE de peste 30 de miliarde 

de euro în total inclusiv construcția de autostrăzi, racordarea gospodăriilor la 

rețeaua de gaze și rezolvarea problemei școlilor românești cu toalete în curte. În 

schimb, Comisia Europeană pune accent pe investiții în tehnologii digitale și de 

reducere a poluării. 

Fost europarlamentar USRPLUS/Renew Europe în actuala legislatură, Ghinea a 

criticat și Regulamentul General de Protecție a Datelor Personale (GDPR), 

considerând că excutivul UE ar trebui să inițieze o modificare profundă a acestei 

legislații europene. 

Principalele declarații, pe scurt: 

 Țara fără autostrăzi și cu toalete în curte trebuie să ia acum o decizie dacă 

pariază pe digital, pariază pe verde, pariază pe industrii ale viitorului și 

dacă reușește să facă curățenie, adică de a finanța niște reforme structurale 

de care avem nevoie. 

 Programele operaționale 2014-2020 din care putem trage bani până în 

2023 sunt toate în supracon-tractare în momentul acesta și sunt bulversate 

în sensul în care trebuie să le schimbăm, ele nu-și mai pot atinge obiectivele 

inițiale în măsura în care le-am luat banii, pentru măsurile de pandemie. 

 Condițiile din Planul de reziliență sunt de facto mai dure ca timp și 

mecanism de implementare decât programele operaționale. . La PNRR, 

proiectele trebuie să fie mature ca să începem construcția anul ăsta sau 

maximum anul viitor, ca să fie gata în 2026. Dacă nu se întâmplă asta, le 

lăsăm pentru programele operaționale care vor putea trage bani până în 

2029. 

 PNRR nu e doar despre proiecte de investiții, ci și de reforme. Noi am dat 

exemplul cu venitul minim de incluziune (VMI), o reformă socială profundă 

care ar trebui finanțată de aici. 

 

https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/imm-romania-constructii-digitalizare-agro-alimentar.htm?fbclid=IwAR3MSM79JicKktHLbvGwbFSN1ztM1h7r2xnIJuJ4M2HFGohMhyDMe864dYI
https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/imm-romania-constructii-digitalizare-agro-alimentar.htm?fbclid=IwAR3MSM79JicKktHLbvGwbFSN1ztM1h7r2xnIJuJ4M2HFGohMhyDMe864dYI
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 Când salariile sunt foarte mici la nivelul ăla de pregătire devine rațional să 

nu VMI spune: „Măi, Ne-lu, caută-ți job și-ți mai las jumate din ajutorul 

social și, pe măsură ce-ți crește salariul, ți-l tai, astfel încât tu să ai un 

stimulent pentru a munci, să ai asigurare medicală, asigurare pentru 

pensii”. 

 Green Deal a fost așa ca un fel de bum comunicațional din partea Comisiei 

care a venit și a spus: „Gata, verde! Ținte, obligații, amenzi. 

 Eu cred că e aberant ca României, care are 40% din gospodării racordate 

la gaze să i se zică: „Nu poți să iei bani europeni pentru gaze”. Am, reușit și 

pe aia și acum o să reușesc să fie și alocarea pentru autostrăzi în PNRR, așa 

cum a propus fostul guvern și cum suntem de acord. 

 Acum s-a creat o întreagă industrie de GDPR, sunt sute, mii de companii 

care trăiesc din să-i învețe pe alții cum să facă GDPR. De ce aveam nevoie 

de chestia asta? (...) Cred că a fost o supra-reglementare, în mod evident, 

care a dus la interpretări aberante nu numai în România. 

--- 

Interviul pe larg: 

 

HotNews.ro: Dumneavoastră cunoașteți foarte bine ambele perspective - și cea de 

europarlamentar, pentru că ați fost europarlamentar chiar în actuala legislatură care 

s-a ocupat de negocieri pe Mecanismul de Reziliență, și de ministru. În momentul 

de față, ce vrea Uniunea Europeană, ce vrea România de la acest plan și de la acest 

mecanism și ce vrea Uniunea Europeană de la noi? Când și cum am putea utiliza 

acești bani? 

 

Cristian Ghinea: Din perspectiva Bruxelles-ului, care este de fapt perspectiva 

Comisiei și a Consiliului, Consiliu însemnând punctele de consens între statele 

nordice, statele sudice, estice. În perspectiva asta sunt 3 mari aspecte ale Facilității 

de Reziliență și Reformă, cum se numește ea la nivel european. Criza COVID ne-a 

prins nu numai pe noi, România, ci și pe alte state, ne-a prins cu reforme tărăgănate 

ani întregi. Și cel mai bine se vede în recomandările de țară ale Comisiei Europene.  
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Aceste recomandări de țară sunt făcute de mai mulți ani în cadrul Semestrului 

European și, să fim sincer, și noi, dar și alte țări, le cam ignorăm. Dacă vă uitați la 

recomandările de țară pentru Italia, Franța sau Spania, o să vedeți: aveți probleme 

structurale cu piața muncii, cu pensiile, cu justiția. Și Comisia le scria și țările luau 

act de ele, se considerau informate și cam aia era. Ăsta este momentul în care 

Comisia va veni și va spune: „Dacă acum, când punem pe masă o grămadă de bani, 

nu se fac reforme, nu se vor mai face niciodată”. Asta este perspectiva reformelor. 

A doua perspectivă este Green Deal. Facilitatea Europeană de Reziliență și 

Recuperare, Planul Național de Reziliență și Recuperare înseamnă de fapt sursă de 

finanțare pentru Green Deal. Și în al treilea rând înseamnă transformare digitală. 

De fapt, din perspectiva Bruxelles-ului, PNRR înseamnă șansa de reformă și pariul 

pe viitor. 

 

Din perspectiva României - și aici este o postură tragică, aș zice - pentru că suntem 

o țară care nu are autostradă peste Carpați, care are încă școli cu toalete în curte, în 

care 40% din populație are acces la gaz, adică la modernitate de început de secol 

XX de fapt. 

 

HotNews.ro: În condițiile în care noi ne lăudăm că avem rezerve de gaz. 

 

Cristian Ghinea: Păi asta zic. Ungaria are 90% din populație conectată la gaze. Și 

acesta este destinul nostru de țară care de 200 de ani încearcă să se europenizeze. O 

carte care ar trebui să ne bântuie existența este cea a lui Bogdan Murgescu... 

România și Europa în ultimii 500 de ani. Nu s-a schimbat foarte mult, deși ar fi 

trebuit ca după două bugete europene să avem autostradă peste Carpați, să nu mai 

avem școli cu toaletă în curte. Eu înțeleg perfect această dualitate a noastră - 

însemnând că țara fără autostrăzi și cu toalete în curte trebuie să ia acum o decizie 

dacă pariază pe digital, pariază pe verde, pariază pe industrii ale viitorului și dacă 

reușește să facă curățenie, adică de a finanța niște reforme structurale de care avem 

nevoie. Asta este diferența între așteptări și îmi văd misiunea mea ca fost 

europarlamentar și actual ministru încercând să împac aceste perspective. Și sunt 

un om moderat cu referire la modul în care mă raportez la fiecare dintre ele. 
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Am adus o notă pe care o s-o dau colegului Voiculescu pentru proiectele pentru 

spitale. Acest minister a pus foarte mulți bani la dispoziție pentru criza COVID, 

cam pentru toate nevoile. Și acesta este și motivul pentru care programele 

operaționale sunt cam bulversate în momentul acesta, pentru că ceea ce trebuia să 

fie închiderea normală a programelor până în 2023 - și trebuie să spunem foarte 

clar, programele operaționale 2014-2020 din care putem trage bani până în 2023 

sunt toate în supracontractare în momentul acesta și sunt bulversate în sensul în 

care trebuie să le schimbăm, ele nu-și mai pot atinge obiectivele inițiale în măsura 

în care le-am luat banii, pentru măsurile de pandemie. Nu critică asta. Dar nu 

putem spune că facem același lucru cu banii pe care i-am luat de acolo. De pildă, 

din POCU, s-au luat bani pentru a se plăti la nivel de 250 de milioane de euro 

pentru șomajul tehnic. 100 și ceva de milioane de euro pentru sporul de risc pentru 

cadrele medicale implicate în COVID - au fost necesități absolute. Din POIM s-au 

lansat apeluri pentru refacerea rapidă a spitalelor. 

Sunt 111 proiecte de spitale deja semnate, sunt 174 de proiecte în evaluare. Și 

spitale și școli. Este o radiografie a nevoilor reale ale acestei țări. Comuna Slatina, 

comuna Găgești, comuna Tăuteu, Orașul Săveni, comuna Sântandrei. Reabilitări de 

clădiri... Spitalul Municipal Curtea de Argeș. Astea sunt nevoile. Oamenii au zis: 

sunt niște bani la dispoziție, starea spitalelor este proastă, hai să le facem acum. E 

și o oportunitate, dar nu vor fi bani de toate. În același timp vine presiunea, au fost 

bani pentru spitale modulare, dar au fost parțial utilizați. O să am o întâlnire cu dl. 

Raed Arafat să vă ce nevoie are acolo, să vedem câte pot fi făcute. 

Aveam nevoie de spitale modulare pentru crize - Doamne ferește să se întâmple 

ceva, deși nu e numai pentru COVID, dar poate nu mai e nevoie la nivelul ăla de 

anul trecut, când au fost proiectați pentru așteptări foarte urâte. Acum noua urgență 

este vaccinarea. E nevoie, după estimări, de peste 200 de milioane de euro pentru 

plata cadrelor medicale implicate în a doua etapă de vaccinare, știți scandalul cu 

cine plătește pentru cheltuielile primăriilor și inevitabil, când e vorba despre cine 

plătește, lumea se uită la fonduri europene. 

Una peste alta, am făcut o analiză, am prezentat-o chiar Guvernului, ce cheltuieli 

au fost făcute și care sunt posibilitățile. Este acest mecanism React EU al Uniunii 

Europene, prin care putem completa înapoi niște sume deja luate de la programele 

operaționale, dar nu ajung.  
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De fapt asta este dilema în care ne aflăm acum: a împăca nevoile urgente ale unei 

țări care are nevoie de traversat Carpații cu autostrăzi și WC-uri în curte, cu criza. 

Și pe de altă parte, cu pariuri pentru viitor. Din fericire, sunt destul de mulți bani, 

dar nu sunt pe masă la modul <<luați-i oricum, în orice condiții și rapid!>>. 

 

HotNews.ro: Vă referiți la Mecanismul de reziliență... 

 

Cristian Ghinea: Acum mă refer la mecanismul de reziliență, ca oamenii să 

înțeleagă mai ales cei din autoritățile locale, care au așteptări. Vreau să fie foarte 

clar, că nu li s-a spus chestia asta: condițiile din PNRR sunt de facto mai dure ca 

timp și mecanism de implementare decât programele operaționale. 

 

HotNews.ro: Dar e un mecanism de urgență.... 

 

Cristian Ghinea: Păi e un mecanism de urgență, tocmai de asta, până în 2026 

proiectele trebuie să fie gata. Știți dvs. proiecte de mare infrastructură în România 

gata în 6 ani? gata inclusiv proiectarea, proiectarea în sine durează 3-4 ani pentru 

autostrăzi. La PNRR, proiectele trebuie să fie mature ca să începem construcția 

anul ăsta sau maximum anul viitor, ca să fie gata în 2026. Dacă nu se întâmplă 

asta, le lăsăm pentru programele operaționale care vor putea trage bani până în 

2029. 

 

HotNews.ro: Dar pierdem banii din PNRR... 

 

Cristian Ghinea: Nu pierdem banii, îi dăm pentru altceva, Nu suntem în situația în 

care pierdem bani. Trebuie să facem o trecere în revistă a proiectelor, sunt mai 

multe idei decât banii. Să vedem câte idei pot deveni rapid proiecte mature, dacă 

nu sunt deja și e preferabil să fie proiecte mature. O să cer, împreună cu Alexandru 

Nazare, ministerelor să vedem câte proiecte mature sunt și apoi trebuie să luăm 

decizii. 
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În al doilea rând, PNRR nu e doar despre proiecte de investiții, ci și de reforme. Și 

nu doar să le trecem în revistă la începutul documentului, ci punem și bani pentru 

ele. Și aici trebuie să ne uităm și la alte țări care au aprobat și ele diverse capitole 

din planul lor. Discuția asta se duce în toate țările - Italia, care are o sumă imensă 

din echivalentul lor PNRR, de pildă, a pus acolo pentru reforma justiției. În Italia 

este un uriaș blocaj la nivel de justiție și ei vor să angajeze oameni temporar în 

justiție ca să rezolve cazurile din urmă. 

 

Noi am dat exemplul cu venitul minim de incluziune, o reformă socială profundă 

care ar trebui finanțată de aici. Și la Comisie există înțelegeri diferite asupra 

modului în care se pot finanța reforme, pentru că la nivel politic în Comisie s-a 

spus: trebuie să băgați recomandările de țară, dar pe de altă parte, la nivelul tehnic 

din Comisie spune că nu puteți să acoperiți cheltuieli recurente. Astea sunt două 

mesaje care se bat cap în cap și va trebui să le lămurim inclusiv la nivel politic. Eu 

nu sunt genul care să mă timorez dacă spune Comisia ceva. Dacă Comisia spune 

ceva, vreau să văd care este baza pe regulament și dacă nu mă înțeleg la nivel 

tehnic mă duc la nivel politic. Suntem în fața unui experiment, nimeni nu a mai 

făcut asta. 

 

Ca timp de implementare, proiectele PNRR au un regim mult, incomparabil mai 

dur decât programele operaționale - 1 pentru că sunt până în 2026 și nu există nicio 

variantă de fazare, că nu ai ce să mai fazezi, nu va mai fi un alt PNRR după 2026. 

Pe când la programele operaționale ai 3 ani în plus, plus veșnica posibilitate de 

fazare, Eu vreau să fim foarte atenți: odată pus un proiect în PNRR el trebuie pus. 

 

HotNews.ro: Adică un proiect început în PNRR trebuie finalizat în PNRR, nu poți 

să-l mai fazezi... 

 

Cristian Ghinea: Aia zic. Deci ar fi o situație tragică în care ne batem să punem 

ceva acolo, după care nu putem să-l terminăm și va trebui să mergem la anul sau 

peste doi ani sau 3 ani când se va face un review anual, de două ori pe an va fi un 

fel de review al proiectelor - în ce stadiu sunt. Și după ce ne batem acum să le 

băgăm, ne batem să le scoatem. Și Comisia poate să zică nu și la băgare și la 

scoatere. 
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HotNews.ro: Atunci poate ar trebui să mergem mai puțin pe proiecte mari, de 

anvergură care să dureze mult... 

 

Cristian Ghinea: Proiecte mari, de anvergură dacă sunt deja mature. Primul pas 

pe care trebuie să-l facem pentru a lămuri... Nu trebuie să ne batem pe sume 

fictive, trebuie să ne batem pentru proiecte. Ăsta va fi primul lucru de la care 

trebuie să plecăm în a defini ce înseamnă alocarea financiară. Nu ne vom bate 

pentru procente, pentru X% pe domeniul ăla, ne vom bate pentru includerea 

proiectelor acolo. Nu vă ascund că am început dialogul informal cu Comisia, 

putem da, dacă va fi o situație disperată, pentru că altfel răspunsul este Nu... 

Întrebarea este putem sparge proiectele în milestones parțiale? Ăsta este o altă 

mare diferență... În programele operaționale noi trimitem la Comisie facturi. Am 

făcut 50 km de autostradă, asta este factura, dați-ne banii înapoi, ăsta este 

mecanismul de rambursare. În PNRR nu este așa. Ei spun stabiliți-vă un milestone, 

o bornă, când o faceți pe aia, vă dăm banii pe ea. Atunci, modul în care stabilești 

borna asta devine extraordinar de important, este undeva o combinație între știință 

și artă. Putem să punem borne pe bucăți de proiect? Răspunsul deocamdată este 

Nu. Vor fi mai multe țări în situația României care vor cere asta, se va schimba, se 

va lua o altă decizie la nivel de Consiliu, politic, toate astea sunt discuții încă 

deschise pe care trebuie să le lămurim și vreau ca România să fie în avangarda 

statelor care merg să lămurească problemele astea. Nu vreau să ne trezim cu decizii 

peste 1 an-2 care ne afectează foarte mult. Trebuie să luăm decizii acum, în vara 

asta și în funcție de ele să băgăm sau nu proiecte în PNRR. 

 

Cehia a decis să aibă un regim simplificat de achiziții publice special pentru 

PNRR-ul lor, au dat lege. Eu zic: „Domn’e, noi nu putem să stăm 2 ani în 

contestații și asta e o problemă care pe noi ne omoară pe fonduri europene. Și nu 

vorbim doar de infrastructură. Am fost șocat acum că avem întârzieri uriașe la 

proiectele de cercetare, de digitalizare. S-ar putea să ajungem în situația ridicolă de 

a faza proiecte de digitalizare, adică nu vor fi gata nici în 2023 și va trebui să le 

fazăm. Dacă intrăm în logica asta de achiziții și pe PNRR, atunci mai adăugăm 2-3 

ani doar pentru contestații. Poate ar trebui să adăugăm o simplificare a regimului 

achizițiilor publice dedicat acestor proiecte. Comisia va fi de acord? Nu, pentru că 

este tot o obligație europeană pe achiziții.  
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Este pentru noi o miză politică să cerem Comisiei „Bă, nu puteți să ne cereți să 

respectăm acest regim dur al achizițiilor și să fie gata și în 2026!”. 

 

HotNews.ro: Dar alte țări, Polonia, Ungaria, cum reușesc? 

 

Cristian Ghinea: Tocmai v-am spus, Cehia a decis că va merge așa. Așteptăm să 

vedem dacă Comisia va accepta în cazul Cehiei. Dacă va accepta în cazul Cehiei, 

va accepta și în cazul României. Și mai este ceva: este dilema asta - ne băgăm să 

avem aprobat planul printre primii sau nu ar fi cumva mai bine să așteptăm să 

vedem decizii pe alte state, care în mod evident creează precedente și pentru noi. 

Dacă vor accepta la Italia plata pentru personal temporar pentru justiție, atunci și 

noi putem să punem și noi niște reforme care necesită angajarea temporară a unor 

oameni. Nu vreau să spună cum, că nu vreau să creăm așteptări. Toate acestea 

necesită un dialog onest dar și curajos cu Comisia. Nu trebuie să fim un stat care 

acceptă decizii care sunt mai degrabă opțiuni la nivel tehnic decât bază de 

reglementare. Și trebuie să nu mai gândim PNRR ca și cum ar fi un alt program 

operațional. Nu face parte din Politică de coeziune a Uniunii Europene, nu sunt 

bani europeni obișnuiți. Pentru ăia avem 50 de miliarde de euro. Nu înseamnă că 

ce nu intră în PNRR nu va mai fi finanțat. Vor fi 50 de miliarde de euro din politică 

de coeziune, pe care tot noi îi decidem anul ăsta. Hai să vedem ceva care e propus 

pentru PNRR, dar care nu se poate termina până în 2020 sau care nu contribuie la 

ținta de verde - care nu e ținta lui Ghinea, e ținta României pe care o avem ca 

obligație, atunci lăsăm pentru programele operaționale obișnuite, Poate e chiar mai 

bine că ai timp să-l faci, să-l pregătești. 

 

HotNews.ro: Ce înseamnă acel venit minim de incluziune? 

 

Cristian Ghinea: Vă rememorez momentul în care eu am înțeles dincolo de partea 

teoretică ce ar fi acest VMI, ce revoluție ar însemna. Eram acum mai mulți ani în 

comuna Budila din județul Brașov. Este o comună foarte frumoasă, are un conac 

medieval, care e primăria. Și are și o comunitate de romi foarte săracă, la marginea 

comunei, cocioabe, mii de oameni. Făceam cercetare socială, pentru programul 

Fiecare copil la grădiniță, să convingem oameni să-și dea copiii la grădiniță, să ia 

tichete sociale, împreună cu organizația Ovidiu Rom.  
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Și discutam cu un om, pe care îl chema Nelu și avea următorul calcul de viață, un 

om foarte harnic de altfel, care avea o casă de cărămidă, cal și căruță și era peste 

media acelei comunități. Și muncise la Spații Verzi la Brașov și pe vremea aia 

salariul minim era la 800 de lei. Și mi-a spus: Domnu, dacă mă duc să muncesc - 

nu avea 8 clase terminate, deci nu putea să creadă că putea lua un job oficial cu 

mai mult de 800 de lei. A zis: „Dacă mă duc la Brașov, dau bani pe microbuz, mă 

întorc acasă, copilul vrea ciocolată, mă costă sandvișul ca să-l iau să mănânc acolo. 

Dacă stau acasă, am grijă de copii, îi văd, mai car prin sat ceva cu calul și căruța, 

mai ard pe la vecini, mai fur lemne din pădure, plus alocația de familie și ajutorul 

social, una peste alta îmi este mai bine, pentru că, dacă mă duc să muncesc la spații 

verzi, pierd alocația de suport familial și ajutorul social”. Și atunci - toate miturile 

astea cu oamenii săraci care nu vor să muncească ... am zis Uau! Și de ce dau acest 

exemplu? Pentru că statul român i-a creat lui Nelu o dilemă din asta aberantă. Când 

salariile sunt foarte mici la nivelul ăla de pregătire devine rațional să nu mai 

muncești, să faci altceva, să muncești la negru, la economia informală, să faci 

altceva. Și atunci VMI spune: „Măi, Nelu, caută-ți job și-ți mai las jumate din 

ajutorul social și, pe măsură ce-ți crește salariul, ți-l tai, astfel încât tu să ai un 

stimulent pentru a munci, să ai asigurare medicală, asigurare pentru pensii”..., 

pentru că este o bombă socială în România - cât de mulți oameni nu au niciun fel 

de pensie, asigurare medicală - ăsta este VMI. 

 

VMI este o reformă lucrată mulți ani, cu banii statului român, cu Banca Mondială. 

Am găsit legea în 2016, stătea prin sertare la Ministerul Muncii, am trimis-o în 

Parlament, L-am rugat pe dl. Zgonea, era președintele Camerei Deputaților, să o 

bage pe ordinea de zi și a băgat-o. Era în prima parte a anului 2016, când încă 

tehnocrații nu se certaseră cu PSD-iștii și este lege votată în unanimitate de 

Parlamentul României, în 2016. Nu a protestat nimeni, toată lumea a fost de acord. 

De atunci zace neaplicată, ceea ce este o tâmpenie. Din două motive: unu- că nu 

există sistem informatic. Asta este altă chestie - oamenii săraci primesc 3 feluri de 

ajutoare sociale - o parte pentru alocația de sprijin familia, pentru venitul minim 

garantat și mai sunt cele pentru încălzire, temporare. Pentru toate astea trebuie un 

sistem informatic unic care să țină evidența pentru fiecare familie de genul celei a 

lui Nelu. Și nu există sistem informatic. Nici nu s-a apucat nimeni să-l facă. Și în 

fiecare an Guvernul României dă câte un OUG, inclusiv noi, să prorogăm intrarea 

în vigoare. De ce facem asta?! 
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Și mai este un șoc bugetar temporar, pe care nimeni nu-l știe exact. Este o evaluare 

făcută de Ministerul Muncii atunci, în 2016, Eu cred că va fi mai mic decât ne 

temem. Gândiți-vă că el pleacă de la ideea că oamenii care primesc ajutoare sociale 

tot aceiași oameni le vor primi și după ce intră legea în vigoare. Dar de fapt, 

prezumția este că foarte mulți își vor căuta de lucru și atunci scade numărul celor 

care primesc ajutor social și crește numărul celor care iau salariu și plătesc 

impozite la stat, că au salarii. 

 

Ca să fac legătura între PNRR și VMI și este în programul de guvernare, am 

negociat pe VMI la nivel de președinți de partid. Negocierile de la Vila lac pe 

programul de guvernare au stat și pe conținutul de politici publice multe ore și 

compromisul la nivel de lideri de partid, Dacian Cioloș, Dan Barna, Ludovic 

Orban, Kelemen Hunor cu echipele lor, a fost: căutăm să finanțăm din PNRR, 

VMI. Dacă reușim îl începem imediat, dacă nu, facem spațiu bugetar din bani 

naționali în anul 2021. Este o reformă la care țin și care este foarte importantă. Noi, 

USR PLUS, ținem, este un angajament al nostru din campania electorală. Dar să 

găsim spațiu, nu putem anul acesta, suntem în piuneze cu spațiul bugetar. 

 

HotNews.ro: Dar ziceți că antreprenorii nu ar trebui să se teamă, este concepția 

aceasta din partea mediului de afaceri - oamenii nu vin la muncă pentru că oricum 

au asigurat un ajutor social și preferă să nu mai muncească. pe când dacă se 

introduce acest mecanism al VMI, poate fi ca o subvenție pentru locurile de 

muncă? 

 

Cristian Ghinea: Da. Inclusiv mama mea se plânge că nu găsește oameni să o 

ajute la sapă. Și acum problema există. Răspunsul la întrebarea de ce e mai 

complicat este o explicație culturalistă care spune „oamenii sunt puturoși, nu vor să 

muncească”, cu care nu sunt de acord. Eu cred că explicația este una rațională. Vi 

se pare că calculul domnului Nelu este irațional? Hai să lăsăm explicațiile 

culturaliste- că nu vor să muncească, că beau - să rezolvăm pe alea rațională, să-i 

rezolvăm domnului Nelu dilema existențială a faptului că, dacă își găsește un job 

prost plătit, inevitabil, pierde ajutorul social și nu-i mai convine. De ce să facă el 

asta, dacă e mai bine așa pentru familia lui?  
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După ce eliminăm factorii raționali o să vedem dacă funcționează și explicația 

culturalistă. dar eu nu sunt de acord să facem dezbateri de politici publice pe pielea 

oamenilor. Hai să acționăm rațional! Ca să nu mai zic, a fost recomandare de țară a 

Comisiei Europene ani de zile, asta cu VMI, Banca Mondială a lucrat legea, avem 

toate astrele aliniate să o facem. Doar că ne e frică de acest șoc momentan pe 

buget, care, repet, eu cred că va fi mult mai mic. 

Partea de sistem informatic poate fi clar, fără nicio problemă, finanțată din PNRR 

și intenționăm să o facem. Am vorbit cu Raluca Turcan să vedem ce au ei în 

minister pe partea de IT. Partea de șoc bugetar este ce spuneam mai devreme - 

diferența între ce spune Comisia - „Vreau să finanțați reforme”- și ce spune altă 

parte a Comisiei care spune „Nu se poate cu cheltuieli recurente”. Și noi o să 

zicem: „Domn’e, hotărâți-vă ce vreți!”. 

 

HotNews.ro: Reformele aici înseamnă și cheltuieli recurente... 

 

Cristian Ghinea: Se creează niște cheltuieli recurente care vor rămâne statului 

român, dar pentru a atenua șocul bugetar, eu aș da din PNRR. Dar, atenție, asta 

este exact genul ăla de reformă structurală profundă, care vine în spiritul 

regulamentului european. Și am confirmarea asta de la Dragoș Pîslaru, cu care 

lucrez foarte aproape pentru a trece de la regulament la decizii, dar până la urmă 

decizia este la Comisie. Odată ce Parlamentul European a negociat și a votat un 

regulament și decizia finală va fi luată în februarie, dar nu se va mai schimba textul 

pentru că e agreat în trialogue, Comisia devine suverană pe interpretarea lui. 

 

HotNews.ro: Dragoș Pîslaru este negociatorul din partea Grupului Renew Europe 

privind regulamentul mecanismului de reziliență... 

 

Cristian Ghinea: Avem o situație excepțională cu doi români care sunt coraportori 

pe acest regulament pentru toată Uniunea Europeană și am vorbit și cu Siegfried 

Mureșan și cu Dragoș Pîslaru să mă ajute, Am discutat cu Dragoș toate aceste 

chestiuni - dacă se pot sparge proiectele, modul cum se pot finanța reformele. La 

fel o să mă văd cu Siegfried, invitația mea este să lucrăm îndeaproape, pentru că ei 

știu cel mai bine ce au negociat pe regulament. 

 

 

https://www.startupcafe.ro/bani-europeni/green-deal-romania.htm
https://www.startupcafe.ro/bani-europeni/green-deal-romania.htm
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HotNews.ro: Green Deal - un alt subiect central al noului Cadru financiar de 

fonduri europene. Ca europarlamentar l-ați criticat ca fiind aducător de 

euroscepticism în estul Europei, ați depus și un amendament în Parlamentul 

European împreună cu colegul dvs. Botoș, se referea la utilizarea gazelor în acele 

zone unde se vor duce finanțări prin Fondul de Tranziție Echitabilă. Ce se va putea 

finanța totuși din Green Deal în România și ce a însemnat acel amendament, că a 

creat o discuție privind utilizarea gazelor, ca element de energie verde sau nu? 

Cristian Ghinea: Sunt două momente separate. Am tendința de a nu fi un om care 

spune ce e musai popular, dar eu spun că statistic nimeresc să am dreptate în multe 

cazuri, tocmai pentru că nu caut musai confortul sau confirmarea. Când am spus că 

Green Deal poate să ducă la euroscepticism, Green Deal nu avea sursă de finanțare. 

Green Deal a fost așa ca un fel de bum comunicațional din partea Comisiei care a 

venit și a spus: „Gata, verde! Ținte, obligații, amenzi”. Și logica mea a fost: „Băi, 

dar nu merge așa, stai puțin...”. 

Pe lângă partea de PR care sună bine, toată lumea vrea ecologie, și eu sunt 

ecologist, și eu sufăr când văd cum arată natura în România, când văd câte proiecte 

pe deșeuri sunt împotmolite, unele pe proiecte europene, când văd cât de poluat 

este orașul ăsta. Dar e greșit ca abordare, ca logică să spui numai target-uri și 

amenzi, pentru că nu așa funcționează UE și nu așa funcționează relația între state. 

Mai ales state ca România, care are probleme, care nu și-a finalizat modernizarea 

de secol XX. Un stat care nu are autostrada peste Carpați, care are 40% dintre 

gospodării racordate la gaze are încă probleme de primă jumătate a secolului XX. 

Însă problema s-a rezolvat, PNRR asta este. PNRR este finanțare pentru Green 

Deal și trebuie să înțelegem acest aspect. Faptul că a trecut un an între unul și altul 

și în dezbaterea din România a fost așa un fel de hippie hippie pe Green Deal, după 

care s-a uitat de povestea aia și acum suntem pe PNRR. Sunt legate. La nivel de 

Uniune Europeană, PNRR a venit și a zis: criză, COVID, reforme plus Green Deal. 

Asta este PNRR. Din punctul meu de vedere am avut o critică argumentată, pentru 

că trebuie să pui și bani când vii cu ținte și amenzi și s-a rezolvat. 

Pe partea de gaze, este o tendință în Parlamentul European, în interiorul tuturor 

grupurilor politice split-ul dintre est și vest este evident și nu face bine Uniunii 

Europene. Amendamentul Ghinea-Botoș are mai mulți autori, între care Ondřej 

Knotek, care este din Cehia.  

https://www.startupcafe.ro/fonduri-europene/fonduri-europene-2021-2027-imm-antreprenori-schema.htm
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Deci sunt foarte multe voturi care divizează grupurile europene politice pe falia 

Est-Vest. Nici nu mai contează - ești de la Renew, ești de la Populari, ești de la 

Socialiști. 

Eu nu cred că era normal să excludem din Just Transition Fund finanțarea pentru 

gaze, atât pentru partea de gospodării, dar și când vorbești de partea economică. 

Complexul Energetic Oltenia, de pildă, este o companie care produce electricitate 

din cărbuni. Cărbunele este de 2-3 ori mai poluant decât gazele. Nu vreau să mă 

antepronunț. Just Transition Fund este un fond pe care îl programez acum la 

ministerul pe care îl conduc, deci decidem ce facem în România cu banii. Dar dau 

un exemplu teoretic: dacă tu reușești să treci CE Oltenia de pe cărbune pe gaz, ai 

automat o reducere masivă a poluării. Dar acest argument de bun-simț se lovește 

de ortodoxie - dacă e cu gaze, nu. Eu nu accept genul acesta de logică. Culmea este 

că amendamentul Ghinea-Knotek-Botoș nu mai este acum pe masă. El a fost 

folosit foarte inteligent de către colegul meu, Ondrej Kontek, care a fost raportor 

din umbră pe subiect din partea Renew Europe, care a propus un pachet de 

negociere între Just Transition Fund și celălalt regulament, privitor la Fondul 

regional. Prin faptul că a renunțat la amendamentul din Just Transition Fund, a 

convins celelalte grupuri politice și Comisia și Consiliul să crească rata de 

finanțare pentru România și alte state din Est pentru gaze, în regulamentul fondului 

regional. Deci România a trecut din categoria 1% maximum pentru gaze în 

categoria 1,55%, cee ace este mult mai bine pentru că aplici pe toată țara, nu doar 

pe cele 6 județe din Just Transition Fund. 

Ăsta e un exemplu, cum poți să acționezi aliindu-te. Prima dată am convins 

majoritatea Parlamentului European împotriva opoziției grupului ecologist, a unor 

oameni din Renew și a unor oameni din grupul socialist să accepte în Just 

Transition Fund. Apoi, în trialogue am zis Renunțăm la asta doar dacă crește 

finanțarea pentru gaze pentru România și alte state. Deci România este într-o 

categorie de stat în care s-a crescut procentul pentru gaze, dar acum trebuie să fim 

capabili să facem proiecte, să-i folosim. Dar, atenție, nu e pentru că sunt eu fanul 

gazelor - pe de-o parte mă înjură unii că zic eu de autostrăzi, pe de altă parte fac 

unii caricaturi cu mine că sunt Ghinea de la gaze. Eu sunt confortabil cu asta, sunt 

eficient. Eu cred că e aberant ca României, care are 40% din gospodării racordate 

la gaze să i se zică: „Nu poți să iei bani europeni pentru gaze”.  
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Am, reușit și pe aia și acum o să reușesc să fie și alocarea pentru autostrăzi în 

PNRR, așa cum a propus fostul guvern și cum suntem de acord. 

 

HotNews.ro: Apropo de euroscepticism, foarte mulți se plâng în Europa și de 

acest GDPR. Poate să aducă și regulamentul GDPR euroscepticism? Ați fost 

raportor ca europarlamentar și pentru descărcarea de gestiune a Autorității 

Europene de Protecție a Datelor și ați discutat cu șefii acestei autorități europene, 

spunând atunci că GDPR „este un eșafodaj complicat care a dus la costuri mari 

pentru firme, media, ONG-uri, inegal aplicat și fără niciun responsabil clar la nivel 

european. Urmează să mai vorbim despre asta”. Există șanse ca Comisia 

Europeană să inițieze o modificare substanțială a GDPR? 

Cristian Ghinea: Eu cred că Parlamentul European trebuie să pună presiune pe 

Comisia Europeană. Nu sunt fan al acestui regulament și mi se pare că este un 

exemplu în care birocrația europeană scapă de sub control și nu e nimeni care să 

spună stop. Ca membru al Comisiei de control bugetar, am făcut această analiză pe 

Autoritatea europeană de protecția datelor și reacția lor a fost: „În esență au 

dreptate, dar nu este la noi”. Pentru că este așa o complicație acolo între atribuțiile 

statelor membre și atribuțiile acestei autorități. care de fapt ea e un fel de board 

care adună reprezentanți ai statelor membre, deci dacă acum mă întrebați cine este 

responsabil în UE de GDPR, vă spun că toată lumea și de fapt nimeni. Cred că a 

fost o supra-reglementare, în mod evident, care a dus la interpretări aberante nu 

numai în România. Îl țineți minte pe Șerban Nicolae, un politician ieșit la pensie, 

din fericire. Ce a făcut Șerban Nicolae? Ia să punem noi bulanul pe ONG-uri și 

partidele de opoziție cu GDPR. 

Eram membru în Parlamentul României și le-am spus: Domn’e, creați posibilitatea 

ca niște guverne abuzive să interpreteze foarte strict și efectiv să pună căluș presei. 

Și știți ce a zis atunci Comisia Europeană? „Noi nu credem că se va întâmpla asta, 

dar, dacă se va întâmpla, o să revenim”. Și acum cine revine, că nu răspunde 

nimeni? Eu sunt un mare pasionat de afaceri europene, un mare fan al Uniunii 

Europene.  
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Dar genul ăsta de decizie în care o birocrație vine cu o chestie care sună bine - 

protecția datelor personale - după care nimeni nu răspunde de costuri, de abuzuri, 

de evaluarea acestei chestii este exact genul de măsură care face pe oameni să se 

îndoiască de proiectul european. Și, din nou, cred că am avut dreptate, chiar dacă 

sunt mai colțos și am enervat niște oameni. Acum s-a creat o întreagă industrie de 

GDPR, sunt sute, mii de companii care trăiesc din să-i învețe pe alții cum să facă 

GDPR. De ce aveam nevoie de chestia asta? Înțeleg că erau abuzuri. Nu mai bine 

rezolvăm abuzurile alea punctual, aplicăm legea așa cum era atunci decât să creăm 

acest eșafodaj? Și regret că nu mai sunt în Parlamentul European. Raportul pe care 

l-am făcut eu va fi continuat probabil de colegul meu, Alin Mituță, dar aș fi vrut s 

fiu acolo când se dezbătea asta în Comisia de control bugetar și să dăm 

recomandări Comisiei Europene, rugăminți, indicații să vină cu o revizuire a 

GDPR. 

 

HotNews.ro: Parlamentul European poate să facă o rezoluție... 

 

Cristian Ghinea: Nu. Parlamentul European poate să nu dea descărcarea. Anul 

ăsta trebuie să dea descărcarea, pentru că recomandarea mea este să dea 

descărcarea autorității, pentru că ei sunt niște implementatori, nu pot ei să vină cu 

asta. Dar dacă se adâncește problema, anii viitori Parlamentul European poate să 

refuze descărcarea pentru Autoritatea europeană, în condițiile în care se vede că s-a 

creat o problemă. Parlamentul European are partea de descărcare pe care o face 

puternic. Eu ca europarlamentar m-am concentrat pe regulamente, amendamente, 

descărcare, mai puțin pe rezoluții. 

 

HotNews.ro: Pe viitor, poate Parlamentul European să vină cu o rezoluție și să o 

trimită la Comisia Europeană să inițieze o modificare de legislație amplă pe 

GDPR? 

 

Cristian Ghinea: Da. Cred că e necesar. 

(Sursa: hotnews.ro) 
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 Bode: Vom atrage fonduri europene, asigurăm astfel bugetul şi putem da 

sporul de titlu de specialist de clasă 

Ministrul de Interne, Lucian Bode, a declarat, marţi seara, că sunt bani europeni 

nerambursabili care trebuie atraşi la nivelul ministerului, bugetul va fi astfel 

asigurat şi în limita acestuia va putea fi acordat poliţiştilor sporul de titlu de 

specialist de clasă. 

 

"Decizia Guvernului este una foarte clară: la nivelul anului 2021 salariile în 

sistemul bugetar sunt îngheţate. La sfârşitul anului, analizând situaţia în care ne 

aflăm (...), am constatat că un drept câştigat de mulţi ani, şi anume un spor, titlul de 

specialist de clasă - e un spor de 2,5%, 5%, 7,5%, care se aplică în funcţie de 

vechime, pentru aproximativ 76.000 de angajaţi ai MAI - nu se aplica. Nu au fost 

bani, nu au fost prinşi în buget. Eu am dat un semnal de deschidere spre dialog şi 

discutând cu primul-ministru Florin Cîţu, anul trecut, am spus: în regulă, în 2021 

salariile vor fi îngheţate, dar în limita bugetului vă rog să îmi permiteţi să negociez 

cu structurile sindicale acordarea acestui drept, pentru că nu vorbim de o majorare, 

nu vorbim de un moft, vorbim de acordarea unui drept cu un impact undeva la 119 

milioane de lei. Acest drept va fi acordat în 2021", a spus Bode la B1 TV. 

 

Ministrul a adăugat: "Evident că o să tăiem bani de undeva". 

 

El a explicat, pe scurt, cum este structurat bugetul ministerului. 

 

"Pe bugetul de stat am avut discuţii (...), în ceea ce ne priveşte pe noi, vreau să 

spun că 56% din buget merge către cheltuieli de personal şi 20% către pensii. Deci 

76% din buget - cheltuieli de personal şi pensii. Am spus 87.800 de pensionari şi 

129.938 de angajaţi în plată", a precizat Bode. 

 

Acesta a menţionat cum va fi echilibrat bugetul ministerului. 

 

"Unde cred eu că vom putea echilibra bugetul pe acest an? La capitolul fonduri 

europene (...). Pe POIM (Program Operaţional Infrastructură Mare, n.r.) pentru 

MAI avem alocat aproximativ 700 de milioane de euro, pentru echipamente, 

utilaje, elicoptere, nave multifuncţionale, sediu nou la IGSU", a susţinut Bode. 
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Potrivit acestuia, bani europeni vor fi atraşi şi prin Programul Naţional de 

Redresare şi Rezilienţă. 

 

"Pe PNRR, Programul Naţional de Redresare şi Rezilienţă, avem propus un buget 

de 1,25 miliarde de euro. Şi anume, vrem să relocăm Spitalul Gerota şi pe un teren 

de la Academia de Poliţie să construim un spital nou, peste 100 de milioane de 

euro. Vrem să reabilităm 64 de clădiri ale structurilor MAI. Avem 2.800 de secţii 

de poliţie în mediul rural, din care peste 1.000 sunt cu toaleta în fundul curţii şi 

aproape 200 sunt fără toaletă. Şi atunci e anormal să ai fonduri europene la 

dispoziţie pentru modernizarea acestor clădiri şi să nu le foloseşti. De asemenea, 

pentru Inspectoratul General de Aviaţie vrem să reînnoim flota, avem alocaţi 120 

de milioane de euro pentru elicoptere noi. Avem propus să construim şi să 

operaţionalizăm peste 100 de subunităţi de pompieri noi în mediul rural. Aceasta e 

soluţia şi aici la MAI, fondurile europene nerambursabile. Şi atunci, eu mă gândesc 

că în acest buget să am o creştere de aproape 500% pe fond europene", a mai spus 

Bode.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Bode: Sunt decis să dăm drumul la concursuri pentru ocuparea de funcţii de 

conducere în MAI, să înceteze împuternicirile 

Ministrul de Interne, Lucian Bode, a declarat, marţi seara, că împuternicirile pe 

funcţie trebuie să înceteze, vor fi organizate concursuri şi că "în câteva luni aceste 

lucruri vor fi încheiate". 

 

"Eu sunt conştient că vulnerabilitatea cea mai mare a unui sistem public este 

resursa umană. Dacă ea e insuficientă, dacă este neperformantă şi dacă are 

probleme de integritate, colapsul acelui sistem este garantat", a spus Bode la B1 

TV. 

 

Ministrul a susţinut că e decis să demareze organizarea de concursuri pentru 

funcţiile de conducere din structurile MAI. 
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"Eu nu voi fi spectator la ce se întâmplă în MAI. Nu am venit în fruntea acestui 

minister să satisfac nevoia unui grup sau a unei persoane din sistem. Vă asigur că 

am venit să mă implic în tot ce înseamnă organizarea acestui minister de sus până 

jos, pentru că îmi doresc ca în cel mai scurt timp să avem conducerea la vârful 

ministerului, secretari de stat, subsecretari de stat, şi, împreună, să eliminăm una 

dintre cele mai mari probleme cu care se confruntă ministerul în ceea ce priveşte 

managementul lui, şi anume problema împuterniciţilor pe funcţii. Eu sunt decis să 

dăm drumul la concursuri, să le organizăm într-un mod cât se poate de 

transparent", a afirmat Lucian Bode. 

 

Întrebat când anume vor începe concursurile, el a răspuns că după numirea 

secretarilor de stat în minister. 

 

"Coaliţia de guvernare va finaliza, cred eu, cel mai târziu săptămâna viitoare toate 

negocierile, vor fi desemnaţi secretarii de stat, ei vor fi numiţi şi odată ce vom avea 

funcţională echipa la vârful MAI, vom pune pe masă un plan astfel încât această 

practică să înceteze", a precizat ministrul. 

 

Acesta a adăugat: "Îmi doresc ca în câteva luni de zile aceste lucruri să fie 

încheiate". 

 

Ministrul a afirmat că există un deficit major de personal în structurile din 

Ministerul de Interne, arătând că în ultimii cinci ani au plecat 30.000 de persoane 

din sistem. 

 

"În aceste condiţii, evident că deficitul de personal este unul major pe fiecare 

ramură în parte", a subliniat Bode. 

 

În opinia sa, nu trebuie pus semnul egal între activitatea unei instituţii şi derapajele 

unor persoane. 

 

"Este absolut obligatoriu să reconstruim încrederea în sistemele publice în 

România. Ecosistemul de ordine publică şi siguranţă publică pentru a avea 

credibilitate are nevoie de un management performant, are nevoie de resurse 

umane şi resurse financiare corect dimensionate.  
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Mi-am propus printre obiectivele cele mai importante să aduc în faţă şi să prezint 

opiniei publice pe cei care într-o proporţie foarte mare îşi fac datoria faţă de 

cetăţeni, faţă de ţară. Am văzut de foarte multe ori, într-un mod absolut incorect se 

punea semnul egal între o instituţie fundamentală în ceea ce priveşte funcţionarea 

statului, fie că vorbim de Poliţie, Jandarmerie sau de pompieri, şi un derapaj al 

unuia sau al altuia", a mai spus Bode.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Ministerul Transporturilor va semna contractul pentru studiul de 

fezabilitate al autostrazii Ploiesti-Brasov 

Ministrul Transporturilor, Catalin Drula, afirma ca proiectul autostrazii care ar 

trebui sa lege Ploiestiul de Brasov face parte din categoria celor "despre care se 

vorbeste si cu care nu s-a intamplat nimic" de 16 ani. 

 

El anunta ca saptamana viitoare va fi semnat contractul pentru studiul de 

fezabilitate pentru acest proiect si sustine ca va cere firmei care va realiza studiul 

sa livreze mai repede solutiile pentru unele tronsoane. 

 

"Au trecut 16 ani de promisiuni, dar de lucruri concrete in a face un pas inainte, in 

a pregati proiectul tehnic. (...) In astia 16 ani in care a mers greu nu s-a intamplat 

nimic. Saptamana viitoare ar trebui sa semnam sau, in fine, s-au trimis 

documentele catre firma care a castigat licitatia pentru proiectul tehnic al acestei 

autostrazi de la Ploiesti la Brasov. Asa cum a fost lansat inainte de mandatul meu 

caietul de sarcini, este doi ani cred studiul de fezabilitate si sase luni proiectul 

tehnic. 

 

Ceea ce vreau sa fac este ca pe zonele usoare si pe zonele critice sa conving firma 

sa ne livreze mai repede documentatia. De exemplu, ocolitoare la Comarnic, sa ne 

scape problema de acolo", a declarat Catalin Drula, marti seara, la TVR. 

 

In ceea ce priveste executia tronsonului, ministrul a estimat ca aceasta va dura 18-

24 de luni. 

 

https://ziare.com/catalin-drula/
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"Trebuie sa fie mai repede de 10 ani. (...) Studiul de fezabilitate care se semneaza 

saptamana viitoare este de doi ani si eu as vrea ca firma sa il livreze mai repede. 

Daca il livreaza partea de la Comarnic mai repede, dam drumul la executie. 

Executia o sa dureze 18-24 de luni, e peste raul Prahova, e destul de complicat in 

zona respectiva", a adaugat ministrul. 

 

El a spus ca si-a propus sa realizeze un site pentru proiectul acestei autostrazii, din 

momentul semnarii contractului pentru documentatie, iar acest site ar urma sa arate 

oamenilor modul in care avanseaza lucrarile la acest proiect. 

 

"Imi doresc ca anul acesta sa fie recordul in materie de sume investite in 

infrastructura rutiera si feroviara", a mai declarat ministrul Transporturilor, aratand 

ca suma alocata pentru acestea in anul in curs va fi de 8 miliarde de lei. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Ministerul Mediului solicita firmelor din sectorul silvic sa se inscrie in 

SUMAL 2.0 

Ministerul Mediului face apel la angajatii din sectorul silvic sa solicite user si 

parola pentru sistemul SUMAL 2.0 care va fi operationalizat la finalul acestei luni, 

precizand ca din 31 ianuarie operatiunile din domeniu nu vor fi posibile decat in 

acest sistem. 

 

Ministerul anunta infiintarea unui call center la care 36 de angajati din Garzile 

Forestiere vor raspunde intrebarilor celor implicati in activitatea silvica in legatura 

cu noul sistem informatic. 

 

"La aceasta ora avem peste 10.000 de utilizatori care opereaza in SUMAL 2.0. 

Angajatii din sectorul silvic trebuie sa solicite user si parola pentru a reusi ca in 

continuare sa-si desfasare activitatea respectand cadrul legislativ in vigoare. Toti 

cei implicati vor fi sprijiniti astfel incat sa se familiarizeze cu utilizarea noului 

sistem informatic", a transmis, marti, secretarul de stat din Ministerul Mediului 

Gelu Puiu, intr-o postare pe pagina de Facebook a Ministerului Mediului. 

 

https://ziare.com/facebook/


CNSLR Fratia |  Revista Presei 27 ianuarie 2021 39 

 

Oficialul a precizat ca, pentru a preveni situatii in care angajatii din domeniul silvic 

sa nu isi mai poata desfasura activitatea pentru ca nu sunt inregistrati in SUMAL 

2.0, autoritatile fac apel catre acestia sa se inregistreze in sistem. 

 

"Specificam faptul ca, din 31 ianuarie, orice actiune pe care vor dori sa o 

desfasoare nu o vor putea face decat daca se va opera strict in acest sistem 

informatic. Pentru a fi inregistrati in SUMAL 2.0, administratorul companiilor de 

tip agent si al companiilor de tip transportator trebuie sa solicite Garzii Forestiere 

competenta teritorial introducerea companiei in sistem si acordarea de credentiale, 

adica acel user si parola, pentru accesul administratorului. 

 

Administratorul companiei va crea, dupa caz, depozitele si va declara angajatii 

pentru care doreste acordarea credentialelor de acces, va introduce mijloacele 

de transport folosite la transportul materialelor lemnoase pe drumurile publice si 

forestiere. Informatiile referitoare la depozite vor fi verificate si aprobate de catre 

garzile forestiere competente teritorial", a mentionat oficialul din Ministerul 

Mediului. 

 

Viitorii utilizatori a SUMAL 2.0 au la dispozitie materiale video informative si 

linii telefonice directe de comunicare cu personal specializat. Astfel, a fost pus la 

punct un call center in care 36 de angajati ai Garzilor forestiere vor raspunde la 

intrebarile utilizatorilor in intervalul orar 7:30-20:30. Numerele de telefon vor fi 

facute publice pe pagina de internet a Ministerului Mediului si pe alte cai. 

 

Materialul lemnos care tranziteaza Romania va circula cu documentele emise de 

expeditor pentru tarile din Comunitatea Europeana sau sub supraveghere vamala 

daca provin din spatiul extracomunitar. 

 

Pentru materialul lemnos exploatat din Romania vor trebui sa existe avize de 

insotire pe hartie sau electronice, iar indiferent de tipul de aviz, acesta are la baza 

un aviz electronic inregistrat in SUMAL 2.0. Oficialul Ministerului Mediului a 

precizat ca nu este necesar ca materialul lemnos transportat pe cale feroviara, 

navala sau pe benzi transportoare sa fie insotit de un terminal care sa arate pozitia 

geografica, fiind suficiente avizele pe hartie. 

 

https://ziare.com/stiri/transport/
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Populatia care cumpara lemn pentru consum propriu se va supune regulilor aplicate 

ca si pana acum, iar consumatorii de material lemnos precum pensiuni, restaurante 

sau constructori nu vor fi obligati sa declare depozite de lemn la locul de consum, a 

mentionat secretarul de stat din Ministerul Mediului. 

 

"SUMAL 2.0 nu mai permite realizarea transportului dublu pe acelasi aviz. 

Transportatorii trebuie sa incarce in sistemul informatic patru fotografii: a 

kilometrajului, din fata, lateral si spate. Asa se dovedeste ca aceeasi cantitate de 

material lemnos ajunge si in depozit", a mentionat secretarul de stat din ministerul 

de resort. 

 

Gelu Puiu a aratat ca autoritatile sunt pregatite sa intervina "pentru a remedia 

sincopele care pot aparea pe parcurs" in functionarea noului sistem informatic. 

 

SUMAL 1.0 ramane disponibil doar pentru consultare, fara a mai fi operate 

modificari dupa 31 ianuarie, a mentionat Puiu. Toate avizele emise de SUMAL 1.0 

vor trebui receptionate la destinatie pana la data de 30 ianuarie 2021, ora 24:00, 

dupa aceasta data fiind obligatorii avizele emise in noua versiune, SUMAL 2.0, a 

adaugat secretarul de stat Gelu Puiu. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Părinții care doresc să-și țină copiii acasă și după deschiderea școlilor 

apelează la avocați sau la petiții online 

Mii de părinți caută soluții ca să își țină acasă copiii și după deschiderea școlilor. 

Unii au inițiat o petiție online, în timp ce alții au mers la avocați să caute soluții. În 

acest moment, copiii din categoriile vulnerabile sau ai căror părinți au probleme de 

sănătate au dreptul la învățământul online. Îngrijorați, părinții au trimis și o 

scrisoare deschisă către Ministerele Educației și Cercetării, în care le cer oficialilor 

să țină cont de această categorie și după redeschiderea școlilor. 

Peste 750 de părinți au semnat deja o petiție online, adresată Ministerului 

Educației, prin care își cer "Dreptul de a opta pentru școala online pe perioada 

pandemiei". 
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În realitate, numărul părinților este mult mai mare, dar unii s-au orientat spre 

cabinetele de avocatură pentru a căuta soluții juridice. 

O decizie finală va fi luată pe 2 februarie, în funcție de situația epidemiologică. 

Sociologii le atrag atenția părinților că dacă își țin copiii departe de școală prea 

mult s-ar putea confrunta cu alte probleme mai grave. 

Între timp, autoritățile caută să le explice profesorilor importanța vaccinării. 

80.000 de profesori s-au programat pentru vaccinare, iar 6.000 s-au imunizat deja. 

Însă deschiderea școlilor pentru cursurile față-n față nu depinde de vaccinarea 

dascălilor 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Banca Națională, semnal de alarmă pentru Guvern: persistă incertitudini 

semnificative 

Banca Naţională a României (BNR) atrage atenţia, în minuta şedinţei de politică 

monetară, că economia României continuă mai lent recuperarea economică în 

ultimul trimestru din 2020 şi primul trimestru din 2021. 

Faţă de prognoza anterioară, cu o stagnare sau scădere în T4/2020 şi o recuperare 

mai alertă în T1/2021, BNR vede o distribuire mai uniformă a dinamicii PIB. 

„În ceea ce priveşte poziţia ciclică a economiei, membrii Consiliului au convenit că 

pe ansamblul trimestrelor IV 2020 şi I 2021 este probabilă o recuperare a 

contracţiei economice similară ca dimensiune celei previzionate în noiembrie 

2020, însă într-o distribuţie trimestrială diferită, în condiţiile unei redresări 

neîntrerupte a activităţii economice de-a lungul perioadei“, se arată în minuta 

şedinţei de politică monetară. 

Consiliul de Administraţie al BNR notează că revenirea economică după al doilea 

trimestru din 2020, când economia a scăzut cu peste 10%, a venit din consumul 

intern, în special din zona de consum privat, dar şi din creşterea cheltuielilor 

statului cu investiţiile, care a favorizat creşterea construcţiilor. 
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„S-a observat că redresarea s-a datorat în principal cererii interne, şi mai cu seamă 

consumului gospodăriilor populaţiei. Acesta s-a redinamizat puternic în trimestrul 

III, în condiţiile revigorării cumpărărilor de mărfuri şi servicii după ridicarea unor 

restricţii de mobilitate, pe fondul situaţiei relativ ameliorate a pieţei muncii şi al 

reaccelerării creşterii venitului disponibil real, inclusiv sub impactul majorării 

pensiilor în luna septembrie 2020 şi al scăderii ratelor dobânzilor la creditele 

populaţiei.“ 

Pe partea de finanţe publice în 2021, Consiliul de Administraţie al BNR atrage 

atenţia că rămân incertitudini privind instrumentele consolidării bugetare, în 

special din cauza posibilei creşteri peste aşteptări a deficitului bugetar în 2020, care 

va fi un punct important de plecare pentru bugetul din 2021. 

„Persistă incertitudini semnificative în ceea ce priveşte dimensiunea şi 

instrumentele consolidării bugetare din acest an şi în perspectivă, au convenit 

membrii Consiliului, cel puţin până la aprobarea bugetului public pentru 2021, mai 

ales în condiţiile creşterii ample, posibil peste aşteptări, a deficitului bugetar în 

2020.“ 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Proiectul de OUG privind decontarea directa obligatorie între asiguratorii 

RCA, publicat pe site-ul Ministerului Finanțelor 

Ministerul Finanţelor a publicat pe site-ul său proiectul de ordonanţă de Urgenţă ce 

vizează decontarea directă obligatorie între asigurătorii de RCA. 

Serviciul de asigurare de decontare directă garantează persoanei prejudiciate 

posibilitatea de a se adresa asigurătorului la care aceasta are încheiată asigurarea 

RCA în vederea recuperării prejudiciului, urmând ca acesta să recupereze în 

totalitate sau în parte sumele achitate de la asigurătorul RCA al persoanei vinovate 

de producerea accidentului. 
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"Având în vedere interesul public general, evitarea riscului de concentrare a pieţei 

şi evitarea instituirii unei pieţe cu structură de monopol, prin transformarea 

decontării directe într-un serviciu de asigurare obligatoriu a fi contractat de către 

asigurat şi asigurătorul RCA se urmăreşte creşterea încrederii asiguratului în 

propriul asigurător, prin faptul că acesta nu ar mai fi nevoit să se adreseze unui 

asigurător cu care acesta nu are o relaţie contractuală prealabilă. În aceste condiţii, 

teoretic, la alegerea asigurătorului propriu nu mai este avut în vedere ca principal 

criteriu de selecţie preţul asigurării ci alte criterii orientate spre calitatea serviciilor 

oferite, inclusiv în acordarea despăgubirilor", se menţionează în expunerea de 

motive a proiectului. 

Acesta menţionează că un alt scop al introducerii acestui serviciu de asigurare este 

acela de soluţionare amiabilă a unui număr extrem de mare de dosare de daună de 

regres administrativ, în special de micşorare a costurilor de gestionare a acestora, 

dar şi reducerea termenului de acordare a despăgubirilor 

"Prin aplicarea acestuia se urmăreşte beneficiul asiguratului, creşterea încrederii în 

propriul asigurător şi optimizarea costurilor cu despăgubirile, ce pot duce la 

scăderea primelor de asigurare", se mai spune în document. 

Conform proiectului, decontarea directă între asiguratorii RCA este aplicabilă la 

îndeplinirea cumulativă a următoarelor condiţii: accidentele auto se produc pe 

teritoriul României; vehiculele implicate în accidentele auto sunt 

înmatriculate/înregistrate în România; prejudiciile au rezultat în urma unui 

eveniment produs exclusiv între două vehicule; ambele vehicule implicate în 

accidentul auto au asigurare RCA valabilă la data evenimentului; din accident s-au 

produs prejudicii exclusiv vehiculelor. 

În cazurile în care se îndeplinesc în mod cumulativ condiţiile prevăzute, persoana 

prejudiciată avizează dauna la propriul asigurator RCA. 

Procedura de decontare directă se stabileşte prin reglementări ale Autorităţii de 

Supraveghere Financiară (ASF). 
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Proiectul menţionează că prevederile nu aduc atingere dreptului persoanei 

prejudiciate în urma unui accident auto produs de un vehicul asigurat RCA de a 

exercita acţiunea directă pentru recuperarea prejudiciului produs împotriva 

asigurătorului RCA al persoanei vinovate de producerea accidentului auto. 

Asigurătorul RCA al persoanei prejudiciate verifică valabilitatea asigurărilor RCA 

ale vehiculelor implicate în accident prin interogarea bazei de date cu asigurările 

obligatorii de răspundere civilă auto încheiate pe teritoriul României, iar rezultatul 

interogării este opozabil ambilor asigurători. 

"În limitele despăgubirii achitate, asigurătorul RCA al persoanei prejudiciate este 

subrogat în toate drepturile acesteia împotriva asigurătorului RCA al persoanei 

vinovate de producerea prejudiciului", mai scrie în proiect. 

Acesta mai prevede că, după efectuarea plăţilor despăgubirilor de către asigurătorul 

RCA al persoanei prejudiciate, acesta notifică asigurătorul persoanei vinovate cu 

privire la sumele achitate prin intermediul unei cereri de rambursare. Cererea de 

rambursare este însoţită de documentele pe baza cărora a fost stabilită răspunderea, 

s-a constata întinderea daunelor, a fost cuantificat prejudiciul, de actul prin care a 

fost stabilit cuantumul despăgubirilor şi de dovada plăţii. 

Asigurătorul RCA al persoanei vinovate va achita sumele datorate în termen de 

maximum zece zile de la data notificării cererii de rambursare. 

În cazul în care nu îşi îndeplineşte sau îşi îndeplineşte defectuos obligaţia de plată, 

cu depăşirea termenului, inclusiv dacă diminuează nejustificat cuantumul 

despăgubirii, acesta va plăti penalităţi de 0,2% pe zi de întârziere calculate la 

nivelul sumei de despăgubire datorate sau la diferenţa de sumă neachitată. 

Penalităţile se achită odată cu achitarea sumei asupra căreia acestea se aplică. 

Persoanele fizice şi juridice rezidente în state terţe pot beneficia de garanţia 

Biroului Asigurătorilor Auto din România numai în baza unor acorduri de 

reciprocitate încheiate de BAAR cu organismele similare din statele respective 
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Preşedintele Autorităţii de Supraveghere Financiară, Nicu Marcu, anunţa, în urmă 

cu o săptămână, într-un interviu acordat AGERPRES, că şoferii îşi vor putea 

deconta daunele de la firma de asigurări unde au încheiat propria poliţă RCA în 

perioada următoare, iar Guvernul pregăteşte, la iniţiativa ASF, o ordonanţă de 

urgenţă în acest sens. 

"Acest subiect, cu asigurarea RCA, este tabu de ani de zile şi cât de curând noi o 

să-l reglementăm, pentru că rolul meu aici, ca preşedinte, este nu să tratez efectele, 

ci să tratez cauza.(...) Pentru cauză am acţionat pe mai multe paliere. Unul dintre 

ele este urgentarea aprobării legislaţiei cu privire la decontarea directă. Şi în sensul 

acesta ştim foarte bine că este în Parlament de o bună perioadă de timp o lege care 

reglementează acest lucru, dar încă n-a fost aprobată, încă e la comisii, de mult 

timp. Şi în discuţia mea cu fostul ministru al Finanţelor, actualul premier, am 

agreat să-i dăm drumul şi pe procedura executivă. Să înceapă o avizare şi o 

aprobare prin Ordonanţă de Urgenţă. Ce ar putea să rezolve acest lucru, această 

Ordonanţă de Urgenţă? Decontarea directă înseamnă că asiguratul poate să îşi 

încaseze banii de la firma la care s-a asigurat", a spus Nicu Marcu. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Ponta și Tăriceanu se despart: Pro România și ALDE întrerup fuziunea 

Schimbare de plan la Pro România și ALDE după ce au rămas în afara 

parlamentului. Partidele lui Victor Ponta și Călin Popescu Tăriceanu au decis să nu 

mai fuzioneze. 

„Conform concluziilor prezentate în urma discuțiilor cu reprezentanții ALDE, BEx 

(Pro România -n.r.) a decis convocarea Congresului Național Extraordinar pentru 

întreruperea demersurilor de fuziune a celor două formațiuni politice. Acceptând și 

respectând diferențele doctrinare și de viziune, PRO România și ALDE se vor 

concentra să reprezinte cât mai fidel interesul electoratului propriu. Cele două 

partide își vor continua eforturile și lupta pentru apărarea celor loviți deopotrivă de 

criză și de actuala guvernare”, se arată într-un comunicat al Pro România. 
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„Delegaţia Permanentă Naţională a ALDE, întrunită în data de 26 ianuarie a.c., a 

decis convocarea în data de 26 februarie 2021 a Congresului Extraordinar al 

partidului pentru denunţarea protocolului de fuziune cu PRO România şi 

întreruperea demersurilor de fuziune dintre cele două formaţiuni politice”, se arată 

și într-un comunicat al ALDE. 

Pro România și ALDE au avut un congres în care se decisese fuziunea cu o lună 

înainte de alegerile parlamentare, mai exact pe 8 noiembrie. 

Noul partid urma să se numească Pro România Social Liberal. 

Pe 8 octombrie, când liderii celor două formaţiuni au anunţat că vor fuziona, Călin 

Popescu-Tăriceanu anunta că noul partid Pro România Social Liberal va fi o ”forţă 

politică de centru” care va menţine ”echilibrul" pe scena politică. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 La inceputul verii vom avea 53 de hectare de plaja noua la Mamaia. A 

inceput cel mai mare proiect de innisipare din ultimii 50 de ani 

Litoralul romanesc va avea, la inceputul verii, aproape 53 de hectare de plaja noua, 

pe o lungime de 6.950 de metri liniari, anunta Administratia Nationala "Apele 

Romane", pe pagina sa de Facebook. 

 

"Operatiunile de innisipare pe plaja din Mamaia sunt in toi. Cel mai mare proiect 

din ultimii 50 de ani in valoare de peste 800 de milioane de euro este in plina 

derulare. El este implementat de institutia noastra, prin Apele Romane Dobrogea-

Litoral, de-a lungul intregului litoralul romanesc, de la nord la sud, pe 11 zone, 

timp de trei ani, adica pana in anul 2023. (...) 

 

La inceputul acestei veri, situatia in cifre va arata astfel: aproximativ 53 de ha de 

plaja noua; pe o lungime de 6.950 de metri de liniari; circa 4,5 de milioane de 

metri cubi de nisip folositi la innisipare", mentioneaza reprezentantii institutiei. 

 

 

https://ziare.com/facebook/
https://ziare.com/mamaia/
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In urmatorii trei ani, alte 11 sectoare de plaja vor fi extinse cu peste 200 de hectare. 

Este vorba despre stavilarele Edighiol/Periboina, plajele Mamaia, Tomis-Cazino, 

Agigea, Eforie- in etapa I si plajele Costinesti, Olimp, Jupiter-Neptun, Balta 

Mangalia-Venus-Aurora, Mangalia-Saturn, 2 Mai - in etapa II, potrivit 

Ministerului Mediului. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Gheorghiță: Începând cu 28 ianuarie se reprogramează cu 10 zile toate 

persoanele din categoria personalului esențial pentru doza 1, pentru a nu 

afecta rapelul și vaccinarea celor peste 65 de ani și a bolnavilor cronici 

Începând cu 28 ianuarie se reprogramează cu 10 zile toate persoanele din categoria 

personalului esențial pentru doza 1, pentru a nu afecta doza de rapel și vaccinarea 

persoanelor vulnerabile - bolnavi cronici și persoane peste 65 de ani - a anunțat 

marți medicul Valeriu Gheorghiță, președintele Comitetului național pentru 

coordonarea activităților privind vaccinarea împotriva COVID-19, într-o conferință 

de presă. Este soluția găsită de autorități după ce săptămâna trecută România a 

primit doar jumătate din dozele de vaccin programate pentru a fi livrate. Dintre 

persoanele care deservesc activități esențiale, vor fi extrași și reprogramați cu 10 

zile întârziere cei care au vârsta sub 65 de ani și nu figurează în evidențe cu boli 

cronice, a precizat Valeriu Gheorghiță. 

În total, este vorba despre aproximativ 35.000 de persoane care vor fi reprogramate 

la vaccinare. Persoanele care vor fi reprogramate vor fi anunțate prin mail sau sms. 

Programările sunt decalate timp de 10 zile, iar începând din 9 februarie se reintră în 

normal. Cei reprogramați reprezintă o medie de 3.000 de persoane pe zi și nu vor 

afecta programările deja stabilite în luna februarie, spune coordonatorul campaniei 

de vaccinare. 

 

Valeriu Gheorghiță a explicat că avem un deficit de doze de 117.000, generat în 

mare parte de faptul că saptămâna trecută am recepționat cu aproximativ 50% mai 

puține doze de la Pfizer-BioNTech.  
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"Soluția noastră pentru continuarea campaniei de vaccinare fără să afectăm doza de 

rapel, a persoanelor cu vârsta peste 65 de ani și a bolnavilor cronici este că 

începând cu data de 28 ianuarie se reprogramează cu 10 zile toate persoane pentru 

doza 1, practic o programare de pe 28 ianuarie se mută pe 8 februarie." 

"Este o perioadă mai dificilă până pe 5 februarie", a subliniat Valeriu Gheorghiță, 

adăugând că putem depăși această perioadă fiind solidari. "În acest moment, 

capacitatea de vaccinare este complet dependentă de numărul dozelor livrate", a 

adăugat președintele Comitetului național pentru coordonarea activităților privind 

vaccinarea împotriva COVID-19. 

"Este o situație cu care se confruntă și alte țări, care au fost nevoite să decaleze 

rapelul sau să reprogrameze unele categorii de persoane", afirmă președintele 

Comitetului național de coordonare a activităților privind vaccinarea împotriva 

COVID-19. 

În situația în care vor mai exista amânări ale livrării tranșelor de vaccin, autoritățile 

au pregătite 6 scenarii care presupun amânarea vaccinării anumitor categorii de 

persoane, a precizat Valeriu Gheorghiță. 

În ceea ce privește programările realizate până acum în etapa a doua, peste 72% 

dintre cei programați sunt persoane din categoria peste 65 de ani și bolnavi cronici. 

32,3% dintre cei vaccinați până acum în etapa a doua sunt personal esențial, iar 

restul de aproape 68% sunt persoane cu afecțiuni cronice și persoane cu vârsta 

peste 65 de ani, spune Valeriu Gheorghiță. 

Obiectivul pentru prima etapă a campaniei de vaccinare - personal medical - a fost 

atins, 90% dintre persoanele țintă în această etapă fiind în acest moment vaccinate 

sau în curs de a fi vaccinate (sunt programate la vaccinare), mai spune medicul 

Valeriu Gheorghiță. 

În țara noastră au fost irosite 1.294 de doze - 0,29% din totalul de doze distribuite, 

abateri de la lanțul de frig, deteriorarea flacoanelor și așa mai departe, a explicat 

Valeriu Gheorghiță. 
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În România s-au înregistrat până acum 1.200 de reacții adverse comune și minore 

la persoanele vaccinate și nu avem reacții în curs de investigare. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Florin Citu i-a transmis omologului sau olandez ca Romania este ''pe deplin 

pregatita'' pentru a intra in zona Schengen 

Premierul Florin Citu a purtat o convorbire telefonica cu prim-ministrul Olandei, 

Mark Rutte, n care i-a transmis ca Romania este "pe deplin pregatita" pentru a intra 

in zona Schengen. 

 

"In cursul zilei de ieri am avut o convorbire telefonica cu prim-ministrul Regatului 

Tarilor de Jos, Mark Rutte. Am analizat perspectivele promitatoare ale cooperarii 

dintre Romania si Tarile de Jos, concentrandu-ne pe consolidarea relatiilor 

economice si pe dinamizarea dialogului politic. Obiectivul nostru legitim de 

aderare la spatiul Schengen a fost unul dintre punctele esentiale atinse in discutia 

cu prim-ministrul Rutte, caruia i-am transmis ca Romania este, fara indoiala, pe 

deplin pregatita pentru a intra in zona Schengen", a scris Citu, pe Facebook. 

 

Potrivit prim-ministrului, discutiile au vizat si evolutia pandemiei de COVID-19 si 

desfasurarea procesului de vaccinare. 

(Sursa: ziare.com) 

 

 Despina Chatzivassiliou-Tsovilis, prima femeie secretar general al Adunării 

Parlamentare a Consiliului Europei (APCE) 

Adunarea Parlamentară a Consiliului Europei (APCE) a ales-o marţi în postul de 

secretar general al Adunării pe Despina Chatzivassiliou-Tsovilis, care devine 

prima femeie ce deţine acest post în istoria de 72 de ani a APCE, informează un 

comunicat de presă al forului. 

Despina Chatzivassiliou-Tsovilis, născută la Atena şi doctor în drept, le-a mulţumit 

membrilor Adunării pentru sprijinul arătat, asigurând că este pregătită să-şi asume 

această misiune. 

https://ziare.com/florin-citu/
https://ziare.com/facebook/
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Mandatul ei în fruntea APCE, care are o durată de cinci ani, va începe la 1 martie. 

Ministerul grec de Externe a felicitat-o pe Despina Chatzivassiliou-Tsovilis într-un 

mesaj pe Twitter, urându-i succes în noul său mandat, a consemnat agenţia ANA. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 OIM: Aproximativ 8,8% din orele de lucru, de aproximativ patru ori mai 

mult decât în 2009, s-au pierdut la nivel mondial în 2020 

Aproximativ 8,8% din orele de lucru la nivel mondial s-au pierdut anul trecut din 

cauza pandemiei, de aproximativ patru ori mai mult decât numărul pierdut în criza 

financiară din 2009, dar există oarecare semne de redresare, a declarat Organizația 

Internațională a Muncii (OIM), citată de Reuters. 

Pierderile sunt echivalente cu 255 de milioane de locuri de muncă cu normă 

întreagă și au inclus un număr de 114 milioane de lucrători care au intrat în șomaj, 

precum și altora ale căror ore de lucru au fost reduse din cauza restricțiilor, potrivit 

mediafax.ro. 

„Aceste pierderi masive au dus la o scădere de 8,3% a venitului global al forței de 

muncă (înainte ca măsurile de sprijin să fie incluse), echivalent cu 3,7 trilioane de 

dolari sau 4,4% din PIB global”, a declarat OIM. 

Guy Ryder, directorul general al OIM, a declarat într-un briefing de știri: „Aceasta 

a fost cea mai severă criză pentru lumea muncii de la Marea Depresie din anii 

1930. Impactul său este mult mai mare decât cel al crizei financiare globale din 

2009”. "Sunt încântat să spun că există unele vești relativ bune, că vedem semne 

provizorii de recuperare - aceste semne sunt fragile, sunt incerte și perspectivele 

sunt inegale", a spus el. 

Dar a fost „deosebit de îngrijorător” faptul că 71% din pierderile de locuri de 

muncă, sau 81 de milioane de oameni au abandonat pur și simplu piața muncii. 

„Fie sunt incapabili să lucreze, poate din cauza restricțiilor pandemice, fie a 

obligațiilor sociale, fie au renunțat la căutarea unui loc de muncă”, a adăugat el. 
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Și mai multe ore se vor pierde în acest an și, probabil, în următorul. „Toate 

scenariile prevăd că pierderile din orele de lucru vor continua, cu alte cuvinte, 

suferința financiară și socială pentru milioane de oameni va continua până în 2021 

și după aceea”, a spus Ryder. 

Datele OIM arată că femeile și lucrătorii mai tineri au fost cei mai afectați, în timp 

ce sectoarele cele mai afectate au fost serviciile de cazare, serviciile de alimentație, 

comerțul cu amănuntul și industria prelucrătoare. 

Există unele sectoare - cel financiar și tehnologia informației - care au continuat să 

crească în cursul anului 2020, a spus Ryder. 

Pierderea ocupării forței de muncă în rândul persoanelor cu vârste cuprinse între 15 

și 24 de ani a fost de 8,7%, comparativ cu 3,7% pentru adulți și „evidențiază riscul 

real al unei generații pierdute”. 

„Deși există încă un grad ridicat de incertitudine, ultimele proiecții pentru 2021 

arată că majoritatea țărilor vor experimenta o recuperare relativ puternică în a doua 

jumătate a anului, pe măsură ce programele de vaccinare vor intra în vigoare”, a 

spus OIM. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Comisia Europeană schimbă restricţiile la libera circulaţie: Se introduc 

măsuri mai stricte și codul roșu închis 

Comisia Europeană a propus luni o actualizare a Recomandării Consiliului din 

octombrie anul trecut de coordonare a măsurilor care afectează libera circulaţie în 

Uniunea Europeană. Această actualizare face parte din eforturile permanente ale 

Comisiei de a asigura îmbunătăţirea coordonării şi a comunicării măsurilor legate 

de călătorii la nivelul UE.„ Având în vedere noile variante ale coronavirusului şi 

numărul mare de noi infectări în multe state membre, este necesar să se 

descurajeze puternic călătoriile neesenţiale şi, totodată, să se evite închiderea 

frontierelor sau interdicţiile generale de călătorie şi să se garanteze funcţionarea 

neîntreruptă a pieţei unice şi a lanţurilor de aprovizionare”, arată comunicatul de 

presă al instituţiei.  
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Prin urmare, sunt necesare acţiuni specifice suplimentare care să asigure o 

abordare coordonată a măsurilor de restricţionare a liberei circulaţii în interiorul 

UE. 

„Propunerea Comisiei stabileşte o coordonare suplimentară în două domenii în 

care statele membre au convenit deja să colaboreze: - o actualizare a codului de 

culori convenit pentru marcarea zonelor de risc; - măsuri mai stricte aplicate 

călătorilor din zone cu risc mai ridicat”, potrivit unui comunicat de presă al CE. 

„Acordul din octombrie privind o abordare coordonată la nivelul UE în ceea ce 

priveşte restricţiile de călătorie a reprezentat un pas înainte important în eforturile 

noastre de a reduce răspândirea COVID-19, menţinând în acelaşi timp călătoriile 

esenţiale şi funcţionarea pieţei unice. Eforturile noastre trebuie să fie dirijate în 

continuare de harta comună şi de o abordare comună în ceea ce priveşte impunerea 

de restricţii proporţionale şi nediscriminatorii. Având în vedere noile variante, 

avem nevoie acum de şi mai multă coordonare şi de un demers comun la nivel 

european pentru a descuraja călătoriile neesenţiale. Închiderea frontierelor nu va fi 

de folos, însă măsurile comune ne vor ajuta”, a afirmat comisarul pentru justiţiei 

Didier Reynders, conform sursei citate. 

O actualizare a codului de culori comun 

Pe lângă culorile existente - verde, portocaliu, roşu şi gri - Comisia Europeană 

propune adăugarea culorii „roşu închis” pentru a indica zonele în care virusul 

circulă la un nivel foarte ridicat. Această culoare s-ar aplica unei zone în care rata 

de notificare pe o perioadă de 14 zile este mai mare de 500 la 100.000 de locuitori. 

Centrul European de Prevenire şi Control al Bolilor (ECDC) va continua să publice 

versiuni actualizate ale hărţii pe baza datelor furnizate de statele membre. 

Măsuri mai stricte aplicate călătorilor din zone cu risc mai ridicat 

În conformitate cu Comunicarea Comisiei din 19 ianuarie, care stabileşte acţiunile 

necesare pentru evitarea unui al treilea val, CE propune ca toate călătoriile 

neesenţiale să fie puternic descurajate până când situaţia epidemiologică se va 

îmbunătăţi considerabil. Acest lucru se aplică în special călătoriilor înspre şi 

dinspre zonele „roşu închis”. 
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În acest sens, statele membre ar trebui să asigure consecvenţa cu măsurile pe care 

le aplică pentru călătoriile pe teritoriul lor. 

Statele membre ar trebui să le solicite călătorilor care vin dintr-o zonă „roşu-

închis”: - să facă un test înainte de sosire; - să se supună carantinei recomandate de 

Comitetul pentru securitate sanitară şi practicate în prezent de mai multe state 

membre. 

Sursa citată mai precizează că întrucât capacitatea de testare a crescut, statele 

membre ar putea recurge mai frecvent la testele efectuate înaintea unei călătorii şi 

pentru zonele care în prezent sunt clasificate drept „portocalii”, „roşii” sau „gri”. În 

schimb, persoanelor care se întorc în statul membru de reşedinţă ar trebui să li se 

permită să facă un test după sosire. 

„Având în vedere riscurile legate de numărul foarte mare de noi infectări, Comisia 

recomandă, pe baza orientărilor ECDC, ca statele membre să se pună de acord să 

adopte, să menţină sau să înăsprească măsurile nefarmaceutice, cum ar fi 

recomandările de a rămâne acasă şi închiderea temporară a anumitor activităţi 

comerciale, în special în zonele „roşu închis”, să consolideze testarea şi depistarea 

şi să intensifice supravegherea şi secvenţierea cazurilor de COVID-19 pentru a 

colecta informaţii cu privire la răspândirea noilor variante mai contagioase ale 

coronavirusului”, conform comunicatului de presă. 

Persoanele care locuiesc în regiuni de frontieră ar trebui să fie exceptate de la unele 

restricţii de călătorie. Cei care sunt nevoiţi să treacă frecvent frontiera, de exemplu 

din motive familiale sau profesionale, nu ar trebui să fie obligaţi să se supună 

carantinei, iar frecvenţa impusă a testelor ar trebui să fie proporţională. În cazul în 

care situaţia epidemiologică de o parte şi de alta a frontierei este similară, nu ar 

trebui impusă nicio cerinţă de testare. 

Statele membre ar trebui, de asemenea, să încerce să evite perturbarea călătoriilor 

esenţiale, în special prin menţinerea fluxurilor de transport în conformitate cu 

sistemul „culoarelor verzi” şi prin evitarea perturbărilor lanţului de aprovizionare.  
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Având în vedere riscul sporit, călătorii esenţiali - cum ar fi personalul medical sau 

persoanele care călătoresc din motive familiale sau profesionale imperative - care 

se întorc din zone „roşu închis” ar trebui, de asemenea, să se supună testării şi 

carantinei, cu condiţia ca acest lucru să nu aibă un impact disproporţionat asupra 

exercitării funcţiei sau nevoilor lor esenţiale. 

Lucrătorii din sectorul transporturilor, a căror expunere la populaţia generală în 

timpul călătoriei este în general limitată, nu ar trebui să aibă obligaţia de a sta în 

carantină şi, în principiu, ar trebui să fie exoneraţi de obligaţia de a face un test 

pentru a putea călători. Aceleaşi exonerări ar trebui să se aplice şi călătorilor 

esenţiali aflaţi în tranzit. 

Pe lângă actualizările propuse de Comisie cu privire la călătoriile în interiorul UE, 

Comisia a adoptat, de asemenea, o propunere de actualizare a Recomandării 

Consiliului privind călătoriile în UE din ţări din afara UE. 

Pe 3 septembrie 2020, Comisia Europeană a formulat o propunere de recomandare 

a Consiliului menită să garanteze că toate măsurile care restrâng libera circulaţie ca 

răspuns la pandemia de COVID-19 adoptate de statele membre sunt coordonate şi 

comunicate clar la nivelul UE. 

Pe 13 octombrie 2020, statele membre ale UE s-au angajat să asigure o coordonare 

mai bună şi un schimb de informaţii mai eficient prin adoptarea recomandării 

Consiliului. 

Totodată, pe 19 ianuarie, înainte de reuniunea liderilor europeni pe tema 

răspunsului coordonat la criza cauzată de pandemia de COVID-19, Comisia a 

stabilit o serie de acţiuni necesare pentru a intensifica lupta împotriva pandemiei. 

La reuniunea din 21 ianuarie, liderii europeni au recunoscut că este posibil ca 

Consiliul să fie nevoit să îşi revizuiască recomandările privind libera circulaţie şi 

călătoriile din ţări terţe, având în vedere riscurile generate de noile variante ale 

virusului. 

Preşedintele Comisiei Europene, Ursula von der Leyen, a anunţat prezentarea de 

către Comisie a unei propuneri de măsuri specifice şi coordonate menite să asigure 

că se instituie garanţiile necesare pentru călătorii, propunere care a fost prezentată 

astăzi. 
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Cele mai recente informaţii primite de la statele membre în ceea ce priveşte 

măsurile legate de COVID-19, precum şi restricţiile de călătorie sunt disponibile 

pe platforma Re-open EU, conchide sursa menţionată. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Șefa Comisiei Europene avertizează producătorii de vaccinuri: ”Uniunea 

Europeană a investit miliarde de euro pentru a ajuta la dezvoltarea primelor 

vaccinuri, iar acum companiile trebuie să livreze. Trebuie să-și respecte 

angajamentele”. 

 “UE a ajutat cu bani pentru a construi capacitatea de cercetare și facilitățile de 

producție din timp. Europa a investit miliarde pentru a ajuta la dezvoltarea 

primelor vaccinuri COVID-19 din lume. Pentru a crea un bine comun cu adevărat 

global. Acum companiile trebuie să livreze. Ele trebuie să-și onoreze obligațiile. 

Acesta este motivul pentru care vom institui un mecanism de transparență a 

exportului de vaccinuri”, a declarat Ursula von der Leyen la forumul de la Davos. 

Declarațiile președintelui Comisiei Europene vin în contextul în care AstraZeneca 

a anunțat, vinerea trecută, că nu va livra toate dozele de vaccin negociate de 

Comisia Europeană, iar Pfizer/BioNTech a redus temporar numărul de doze 

livrate. 

Oficialii UE acuză AstraZeneca că și-a încălcat obligațiile contractuale de a livra 

vaccinuri către toate cele 27 de state membre ale UE. 

Comisia Europeană, cu sprijinul guvernului german, vrea să creeze un nou 

mecanism de export, care ar obliga companiile farmaceutice să notifice executivul 

UE înainte de a livra vaccinuri către țări din afara UE. 

(Sursa: biziday.ro) 
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 UE va amâna aplicarea de noi sancțiuni Rusiei dacă Navalnîi va fi eliberat 

UE va amâna impunerea de noi sancțiuni unor indivizi ruși dacă Kremlinul îl va 

elibera pe activistul pro-democrație Aleksei Navalnîi, au anunțat luni miniștrii de 

externe ai UE, care l-au trimis pe șeful diplomației europene la Moscova, vizita 

urmând a avea loc săptămâna viitoare, relatează agenția Reuters, citată de Rador. 

În ciuda apelurilor statelor baltice, Italiei și României de a se impune sancțiuni 

unor oficiali ruși ca răspuns la încarcerarea lui Navalnîi la revenirea lui în Rusia 

din Germania pe 17 ianuarie, Berlinul a presat pentru a i se acorda Moscovei mai 

mult timp. 

„Am convenit azi să așteptăm decizia instanței, să așteptăm să vedem [...] dacă 

Aleksei Navalnîi va fi eliberat după 30 de zile”, a declarat presei ministrul german 

de externe Heiko Maas după întrevederea cu omologii săi din UE. „Încă nu s-a 

terminat.” 

Navalnîi, cel mai cunoscut opozant al președintelui rus Vladimir Putin, a fost 

arestat și închis sub acuzația de violare a condițiilor de eliberare condiționată, după 

ce se întorsese în Rusia pentru prima oară în urma otrăvirii sale în august cu o 

neurotoxină considerată de Germania de uz militar. 

El îl acuză pe Putin că a ordonat asasinarea sa, fapt negat de Kremlin. 

Simpatizanții lui au organizat sâmbătă proteste în toată țara, care au dus la peste 

3.000 de arestări și la intensificarea apelurilor internaționale pentru eliberarea lui 

Navalnîi. 

Sâmbătă în centrul Moscovei, unde reporterii Reuters au estimat că s-au adunat 

40.000 de persoane pentru cele mai mari mitinguri neautorizate din ultimii ani, 

poliția a fost văzută arestând oameni cu brutalitate și înghesuindu-i în dubele din 

apropiere. 

Șeful diplomației UE Josep Borrell a declarat că va merge săptămâna următoare la 

Moscova pentru a presa Kremlinul să-i elibereze pe manifestanți și pe Navalnîi. 

Liderii UE ar putea discuta orice fel de noi măsuri la reuniunea lor programată în 

25-26 martie, a declarat el. 
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Ministrul lituanian de externe Gabrielius Landsbergis declarase anterior că UE 

trebuie să trimită „un mesaj foarte clar și decisiv” Moscovei, presând blocul să 

adopte sancțiuni pe baza noului său cadru de lucru privind sancțiunile pentru 

încălcarea drepturilor omului, care permite adoptarea rapidă a sechestrului pe 

active și a interdicției de călătorie. 

UE are deja în vigoare sancțiuni împotriva Rusiei în domeniile energetic, financiar 

și militar din cauza anexării de către ea a peninsulei Crimeea în 2014. A impus 

deja sancțiuni pentru șase oficiali ruși apropiați de Putin pentru otrăvirea lui 

Navalnîi, dar și pentru o entitate responsabilă cu distrugerea arsenalului chimic 

sovietic. 

Celelalte două țări baltice, Letonia și Estonia, susțin noi sancțiuni contra unor 

indivizi din Rusia, iar duminică ministrul italian de externe a declarat că țara sa e 

gata să sprijine noi sechestrări de active și interdicții de călătorie. România și-a 

exprimat luni public sprijinul pentru sancțiuni. 

Germania și Franța, principalele puteri UE, vor avea rolul crucial în decizia de a i 

se impune noi sancțiuni Rusiei, de unde blocul importă mari cantități de petrol și 

gaze. 

(Sursa: hotnews.ro) 

 

 Joe Biden se opune proiectului Nord Stream: o afacere proastă pentru 

Europa 

Preşedintele american Joe Biden consideră că gazoductul Nord Stream 2 este o 

afacere proastă pentru Europa, a declarat, marţi, secretarul pentru presă al Casei 

Albe, Jen Psaki, transmite Reuters. 

Psak a spus că administraţia Biden va evalua măsurile care au fost luate până acum 

în legătură cu această conductă, informează News.ro. 

Construirea gazoductului care trece pe sub Marea Baltică către Europa, cu o 

lungime totală de 1.230 de kilometri, dezvoltat de gigantul rus Gazprom, este 

aproape încheiată. 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 27 ianuarie 2021 58 

 

Statele Unite se tem că gazoductul va spori dependenţa ţărilor europene faţă de 

Rusia şi că va creşte influenţa Moscovei. 

Gazprom este principalul deţinător al Nord Stream 2, însă jumătate din finanţări au 

fost asigurate de către grupurile germane Uniper şi Wintershall, giganţii anglo-

olandez Shell, austraic OMV şi francez Engie. 

(Sursa: news.ro) 

 

 NATO pregăteşte primul summit cu preşedintele american Joe Biden 

Secretarul general al NATO, Jens Stoltenberg, a anunţat marţi că a discutat la 

telefon cu preşedintele american, Joe Biden, pentru a pregăti summitul Alianţei şi a 

face un bilanţ al numeroaselor provocări viitoare, notează EFE şi AFP. 

 

"A fost o plăcere să vorbesc cu @POTUS (preşedintele Statelor Unite) şi să îl 

felicit pentru învestire. Este un nou capitol pentru Alianţa Nord-Atlantică. Mă 

bucur să îl întâmpin la summitul NATO şi să lucrez în strânsă colaborare cu el", a 

scris Jens Stoltenberg într-un mesaj pe contul său de Twitter. 

 Secretarul general al NATO "şi-a exprimat satisfacţia pentru accentul pus de 

preşedintele Biden asupra reconstrucţiei alianţelor", subliniind că "NATO este 

locul unde europenii şi americanii se întâlnesc în fiecare zi şi că împreună vom 

putea face faţă provocărilor pe care niciuna din ţările noastre nu le poate înfrunta 

singură". 

 

Următorul summit al NATO "se va ţine la Bruxelles în cursul anului" şi "liderii vor 

lua decizii pentru a face Alianţa noastră şi mai puternică", a precizat Jens 

Stoltenberg. 

 

Data summitului va depinde de rezultatele în lupta împotriva pandemiei de 

COVID-19 în Europa. Sediul Alianţei este la Bruxelles. 

 

 

https://twitter.com/jensstoltenberg/status/1354145590314151938
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Discuţia cu preşedintele Biden s-a concentrat asupra "diverselor provocări cu care 

se confruntă aliaţii NATO, cum ar fi lupta împotriva terorismului internaţional, în 

special în Afganistan şi Irak, relaţiile cu Rusia şi implicaţiile pentru securitate ale 

ascensiunii Chinei", a spus el. 

 

Aceste provocări în materie de securitate necesită "menţinerea impulsului pentru 

creşterea cheltuielilor de apărare, pentru a asigura securitatea naţiunilor noastre 

într-o lume imprevizibilă", a adăugat el. 

 

Preşedintele Consiliului European, Charles Michel, i-a propus preşedintelui 

american să organizeze pentru el o întâlnire specială cu toţi liderii UE. 

Instituţiile europene au, ca şi NATO, sediul la Bruxelles şi ideea este de a organiza 

aceste două reuniuni în acelaşi timp, a precizat o sursă diplomatică.  

(Sursa: Agerpres) 

 


